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J u h a t u s arutas 9. detsembril riigiaktsiaseltsi uu t s t ruktuu
ri. Kokku kavatsetakse moodustada kaheksa tütarettevõtet. 
Neli neist on Juba olemas: firmad ESCO-CN e. navigatsiooni-
kamber, arvutuskeskus ESCO-Info, agendifirma ESSA Ja 
puhkekoht! haldav Tormilind". 

Juu rde moodustatakse neli tütarfirmat, mille nimed pole 
veel kinnitatud: "Euroopa liinid", "Ookeaniliinid", "Tehnika-
amet" j a "Kaadriamet". 

Peadirektori asetäitja Jaan Kalmuse sõnul on osakondade 
omaette firmadeks muutmise eesmark võtta kontrolli alla et
tevõtte kulud tulu teenimisel. Suurem otsustusõigus j a oma 
(ala)eelarve võimaldab stimuleerida kokkuhoidu ning anda 
inimestele võimalus rohkem teenida. Tütarettevõte peab tee
nima plaanitud tulu j a toime tulema plaanitud kuludega. 
Üleplaaniline tulu j a kokkuhoitud kulud jäävad osalt tütaret
tevõtte käsutusse ning niiviisi teenitud raha võib kasutada et
tevõtte arenguks ja tõotajate stimuleerimiseks. Omavahel 
seotud tütarfirmadele seatakse ka piiravad tingimused: näi
teks liininrma peab võtma teenindada kõik laevad, kaadri
amet aga peab teenindama selle eelarvega, mis tal on. 

* * * 

22. detsembril oli Eesti Merelaevanduse kitsukeses puhve
tiruumis juba traditsiooniliseks muutunud lõulukontsert. 
Esinesid Tallinna 62. Keskkooli õpilased j a lauluõpetajad, 
kuulajaid oli rohkesti. Meeleolupaus keset tööpäeva juha tas 
pühadele lähemale. 

Madli Vitismann 

Kroonikat 
Tänavuse aas ta algul vahetasid mõned laevandusjuhid ka

binette. 

RAS-i Eesti Merelaevandus peadirektori asetäitja eksplua
tatsiooni alal on nüüd senine peadispetser Jaan Kalmus. Se
nine Eesti Merelaevanduse peadirektori asetäitja Rein Mcin-
dok on nüüd Inreko Laeva AS-i kaubavedude direktor, pea
kapten on selles firmas Rein õnn i s . 

RE Tallinna Sadam tootmisdirektor on nüüd Yrjö Saari 
nen, tema asemel sai E-Liini AS-i laevandusdirektoriks Too
mas Saarepere, kes seni tõotas RAS-is Eesti Merelaevandus. 

Sügisel teede-ja sideministeeriumi asekantsleri kohalt lah
kunud Nathan Tõnnisson on nüüd RE Tallinna Sadam välis
suhete osakonnajuhataja. 

8. jaanuaril viis aastat tagasi sõitis liinile "Tallink". Lähemalt lk. 4—5. 
Dmitri Prantsu foto 

Erastamine va 
Valitsus kiitis detsembri 

keskel heaks valitsuse eras
tamisprogrammi 1995. aas
taks. Selle koostas Erasta
misagentuur. Erastamis
programmis on kirjas, et 
1995. aastal alustatakse 
mitme olulise ettevõtte eras
tamiseks ettevalmistamist ja 
vastavate eeltingimuste täit
misel erastamist. Program
mis on teiste seas nimetatud 
ka riigiettevõtet Tallinna Sa
dam, rendiettevõtet Balti 
Laevaremonditehas j a riik
likku aktsiaseltsi Eesti Mere
laevandus. 

RE-s Tallinna Sadam 
kavatsetakse erastamis
programmi kohaselt moo
dustada suhteliselt sõltuma
tute tootmisüksuste baasil 
aktsiaseltsid. Nende aktsia
seltside aktsiate hoidmiseks 
la koostöö koordineerimiseks 
Kavatsetakse luua holding-
tüüpi aktsiaselts. 

Tallinna Sadama erastami
se läbiviimiseks on valitsuse 
erastamisprogrammi koha
selt vaja vastu võtta sadama 
infrastruktuuri kasutusõi
gust reguleerivad õigusaktid. 

Tallinna Sadama erasta
misskeem tugineb sadama 
suhteliselt sõltumatute toot
misüksuste baasil moodus
tatud aktsiaseltside aktsiate 

a merele 
müügil koos sadama infrast 
ruktuuri pikaajalise kasu
tusõigusega j a hoonestusõi
gusega sadama territooriu
mil. 

RdE-s Balti 
Laevaremonditehas 

täpsustatakse valitsuse 
erastamisprogrammi koha
selt ettevõtte renditud vara 
koosseisu la kaalutakse 
ühisaktsiaseltsi moodusta
mise otstarbekust. 

Riigile kuuluva Balti Lae
varemonditehase vara või 
aktsiad lähevad erastamisele 
1995. aasta jooksul. 

RAS-is Eesti 
Merelaevandus 

jä tkatakse 1995. aastal orga
nisatsiooniliste muudatuste 
elluviimist. Samuti jä tkub 
põhivarade uuendamine: 
müüakse vanu laevu j a fi
nantseeritakse uute laevade 
ehitamist. Seda tehakse vas
tavalt Eesti Merelaevanduse 
restruktureerimise la sanee
rimise programmile aasta
teks 1993—1995. 

Ka Eesti Merelaevanduses 
kavatsetakse sõltumatud 
üksused aktsiaseltsideks 
reorganiseerida. Erastamis
programmis on nimetatud 
laevade tööd korraldavaid 
operaatorfirmasid, laevade 
remonti j a hooldust korral

davat ettevõtet ning laevade 
mehitamist organiseerivat 
aktsiaseltsi. 

RAS Eesti Merelaevandus 
kavatsetakse reorganiseerida 
hoiding-tüüpi aktsiaseltsiks, 
mis valdaks eelnimetatud 
aktsiaseltse ja koordineeriks 
nendevahelist koostööd. 

Valitsuse erastamisprog
rammis väidetakse, et arves
tades erastamisel omanda
tud kogemusi, on oluline et
tevõtete reorganiseerimine 
aktsiaseltsideks. See a n n a b 
võimaluse ettevõtete erasta
miseks aktsiate müügi teel. 
Aktsiate müük omakorda 
võimaldab efektiivselt lahen
dada ettevõtte kohustustega 
seotud küsimusi j a laienda
da omanike ringi. 

Kui keeruka struktuuriga 
riigiettevõtte reorganiseeri
mine iseseisvateks aktsia
seltsideks on raskendatud 
ühiste j a monopoolsete tee
nindavate struktuuride tõt
tu, on valitsuse hinnangul 
otstarbekas moodustada 
aktsiaseltsid ettevõtte suhte
liselt sõltumatute tootmis- Ja 
teenindusüksuste baasil 
ning ettevõtte senise integ
ratsiooni tagamiseks luua 
hotettngp-tüüpi aktsiaselts, 
mille omanduses on eelnime
tatud aktsiaseltside aktsiad. 

Rein Kuusik 

Tallinna Merekooli lõpetanud kaugsõidukaptenite ühingu taasta
mise initsiatiivgrupi koosolek toimub 26 . jaanuaril kell 16 Eesti Mere
hariduskeskuse nõupidamissaalis (ruum 1307). 

Ühingu põhieesmärk on Eesti merehariduse la -kul tuuri taastamine j a 
arendamine. Ühing ei tegele äri ega liikmemaksude kogumisega j a piir
dub vilistlasühingute tegevusega. 

Kutsume oma tegevusest osa võtma kõiki Tallinna Merekooli la Tallin
na Merekalandustehnikumi (Kalatõõstusliku Merekooli) laeva/ühtimise 
eriala lõpetanuid, kes neid eesmärke toetavad. 

Eesti Merehariduskeskus asub Lasnamäel, Mustakivi 26 . Kohale saab 
sõita nr. 6 0 bussiga Maneeži tänavalt Linnamäe tee peatusse. 
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K o p l i s 
Teel Kopli sadamasse on 

viimaste aastate muutused, 
piltlikult reas. Enne kindlalt 
väravaputka valve all olnud 
väravad on kõik lahti, igaühe 
kõrval kutsuv värviline silt. 

Esimesel "<Joe's Garage", 
nähtavasti erastatud endine 
automqjand. Teine viib Tal
linna'' juurde, koolipoisid pä
rastlõunasel tunnil kogune
mas. Huvikoolitus aga tahe
tavat riigilt lastevanemaile 
veeretada. Kolmanda värava 

taga käib autoremont või 
-lammutus. Neljandas konku
reerivad palgivirnade taustal 
kokkuostujirmad "Silvester" 
ja "Forestex". 

Plangu taga mustavad 
"Inreko" kavatsuse, tulevase 
reisiterminaali aknaavad. 
Kerge on kujutleda, kuidas 
too plaan ümbrust muutnud 
oleks: pori pritsivate raskete 
veoautode asemel oleksid 
mõõda siledat asfalti sahise-
nud läikivad sõiduautod. 

" M u l on k i i r e , näe, h i spaanlane ootab," ü t l eb "Esvas" 
t ö ö t a v Hugo M a i d e (paremal) Karl Romani le . 

umbrohtu kasvataval platsil 
oleks olnud autoparkla. Pal
jassaare tee oleks pisitasa 
hakanud võtma sadamatä-
nava ilmet. 

Viies värav viib "Ookeani" 
ja kuues Kopli sadamasse. 

Sadamas laaditi kotte pi
kale Poola laevale "Euge-
niusz Kwiatkowski". Sada
makapteni asetäitja Karl Ro
man tutvustas uut probleemi: 
hoolega tuleb jälgida laadun-
gimärke ja süviseid Kalasa
damaga oli lihtsam: missugu
ne laev sadamasse sisse 
mahtus, see sai tulla, sest 
siis lossttija välja sõitis tüh

jalt. Ent nüüd on tegu pigem 
laadimisega ja seetõttu tuleb 
vaadata, et keegi põhja kinni 
eijääks. 

Mugavuslipuga "RanaQor-
düe" laaditi puitu. Enam mit
te palke, vaid korralikult pa
kitud eri mõõtudes laudade-
propside pakke. Lattu koguti 
paberiruue: laev pidi tulema 
järgmisel päevat Sadama 
kontori interjöör on paariküm
ne aasta tagune. Aga erasta-
mismärgid erivärvüiste silti
dega on sinnagi jõudnud. 

Sadamalaevastikuga te
geleb EPKL. Pukserijõudu on 
koguni rtii palju, et kaks 
1200-tonnist on välismaale 
tööle saadetud: veavad Lätist 
puitu välja. 

"Ookeani" laevad seisa
vad eemal reidil — neist pole 
tulu. Ega jagu neile kohta, 
kuigi kaide pikkust on terve 
meremiil. 

Sadamaülema jutul 
Kopli s a d a m a direktori 

asetäit ja Leonid Karbus: 
S e e siin eh i ta t i kalasada

m a k s ja oli o m a l ajal m i t t e 
a i n u l t Baltikumi, vaid k o g u 
N. Liidu üks kõige paremini 
tehnikaga varustatud s a d a 
m a i d , mille läbilaskevõime 
oli 320 000 t külmutatud 
k a l a aastas. Ku i see s u u r 
üleliiduline kalatööstus l a 
g u n e m a hakkas j a Baltikumi 
e n a m ookeanikala ei toodud, 
p id ime ellujäämise teid o t s i 
m a , sadamale u u t tööd le id
m a . Tekkis idee Kopli s a d a m 
kalanduselt ä r a võtta ja a n d a 
T a l l i n n a Sadama" alluvus
se. Siis hakkasimegi k a l a 
asemele muud kaupa o t s i 
ma , et s a d a m a võimsust 
täielikult ära kasutada. S e e 
oli küllalt raske, sest tehnika 
ja k õ i k muu ol i just ka laga 
tegelemiseks e t t e näh tud , 
po lnud näiteks lahtisi l a o 
p la t se . Tuli k o g u tehnoloo-
g a t muuta j a inimesed ü m -

; r õpetada. 
Algu l tegelesime metsa j a 

mõnevõrra ka söega, hiljem 
tuli väetis. Algul oli l ihtsalt 
ümarpui t , siis hakkas s a e 
materjali tulema. Möödunud 
a a s t a l oli seda j u b a märksa 
e n a m , ning peamiselt E e s 
tist. Katsetati k a Venest p ä r i t 
saematerjaliga, aga see l ä k s 
keeruliseks — oli probleeme 
nii kvaliteedi k u i pakendami
sega , üksvahe püüdsid k o 
ha l ikud firmad seda koguni 
ü m b e r pakkida. 

Ü s n a palju o l eme tegelnud 
K u n d a tsemendiga. A g a 
n ü ü d ehitasid n a d ise endale 
s a d a m a , ja 1 9 9 5 . aastal l ä 
heb seda meie kaudu vee l 
vaid kolmandik sellest, m i l 
leks võimelised oleksime. 
Hakkasime siis otsima, m i l 
lega tsement asendada — ol i 
see j u pea kolmandik k o g u 
meie kaubatöötlemisest. 
Möödunud a a s t a oktoobrist 
a l a t e s on tsemendi asemel 
siis Venemaalt, Tšerepovet-
sist tulev väetis. 

Tegeleme ka paberiga, m i s 
v a r e m oli endise Kaubasada
ma käes. Sealse reisijateveo 
laiendamisega tu l i see k a u p 
meile üle ning m e pidime k a 
selle tehnoloogia omandama. 
P a b e r läheb n ü ü d s e l ajal v a 
rasemaga võrreldes, muide, 
vastupidises s u u n a s — V e 
nemaa l t välja, näiteks I n 
d i a s se . Kusjuures paber t u 

leb Bratskist. Kaardi pealt 
vaadates oleks j u n a g u mingi 
muu tee selle vedamiseks 
palju lühem, aga kaubavood 
võivad olla teinekord üsna 
ettearvamatud. 

Üks Kopli sadamas töödel
davaid kaupu on veel vineer, 
samuti peamiselt Venemaalt. 
Ja muidugi mitmesugused 
ühekordsed veosed — me ei 
keeldu suur t millestki. Vana
metalli on olnud ainult lit
sentsiga firmadelt. Meil ei ole 
vastavat tehnikat, j a nii on 
nad o m a masinatega laadi
nud. Ning praegu me enam 
sellega ei tegelegi, ainult veel 
korraliku metalliga. 

Eestis toodetud kaup on 
niisiis peamiselt ainult tse
ment j a puitmaterjal. SRÜ 
riikide suunas lähevad ka-
kao-oad la suhkur . Vähesel 
määral liigub meie sadama 
kaudu k a võid la l iha. 

Nafta kajastub küll ka 
meie paberites, a g a sellega 
tegeleb iseseisev aktsiaselts 
ScanTrans, mis kunagi oli 
"Ookeani" naftabaas. 

Endine sadamalaevastik 
kuulub EPKL-ile. NeÜ on 
guksiirid. Tankerid läksid 

canTransile. Korjelaevad 
jäid sadamale akvatooriumi 
puhastamiseks. 

"Ookeaniga" ei olegi kogu 
vara praeguseks veel ära ja-
gatua. Üldiselt see . mis oli 
sadama bilansis, j ä i meile. 
Külmutus oli ja jäigi iseseis
vaks. 

Kopli sadamal o n sügavuse 
probleem — üle 10 000 t lae
vad ei s a a meile s i sse sõita. 
Aga Ameerika, Kanada ja 
Aafrika vahet sõi tma pole 
väikesed laevad kasulikud. 
Nii et s ee seab meie tööle pii
rid. Süvendada k a ei saa, 
sest n i i võib kai ä r a lagune
da. 

J u h t u b , kuigi väga harva, 
ka seda , et kaide ää res on 
tühi, a g a laevad seisavad rei
dil. Möödunud aas ta l olid 
meil s i in taanlased, nägid 
just niisugust pilti, et kai 
ääres polnud ü h t k i laeva. 
Mina nakkasin selgitama, 
milles asi , aga n e m a d ütle
sid, e t on niisuguse asjaga 
harjunud — sadamad on 
kord ü l e koormatud, kord on 
kaid vabad . Töö spetsiifika 
on selline. Aga reidil seisavad 
meil j u b a pikemat aega 
"Ookeani" laevad. 

Tean häs t i seda "Ookeani" 
lagunemise lugu, olen seal 
olnud peadirektor. Tollase 
transpordiministri Vähiga oli 
meil kord kahe ja poole tun
nine kokkusaamine. Mind 
püüti kõik see aeg veenda, et 
sadam tuleb "Ookeanilt" ä ra 
võtta. Siis m a ei olnud nõus , 
sest sadam j a "Ookean" are
nesid seni koos. Meie 
"Ookean" oli selles tohu tu 
suures N. Liidus unikaalne 
nähtus. Teadsin hästi ka kõi
ki teisi samalaadseid ettevõt
teid, ükski neist polnud nii 
kompaktne: sadam, külmu
tus, kalatööstus kõik koos. 
See loodi 70 . aastail eksperi
mentaalsena. J a siis oli asi 
õigustatud. Alustasin siin 
sadamas 72 . aastal reatööta
jana, tean kõiki staadiume. 
Mäletan häs t i aega, kui kü
tus maksis 64 rubla tonn. 
Nüüd, mil see maksab 200— 
220 dollarit, on selge, et nii
sugune kalatööstus ei s a a 
olla rentaabel. Summa, mille 
nad püü tud j a külmutatud 
kala eest saavad, põletavad 
nad kü tusena ära. Nõnda et 
"Ookeani" laevade reidil seis
mine pole juhus . . . Kui nad 
kai ääres oleksid seisnud, 
poleks sadamas t vähimatki 
kasu olnud. Mõistagi oli al
gul raske nõustuda, et kala
tööstus j ä ä b sadamast ilma. 
Aga kui n ü ü d võrdleme sa
dama tõö praegusi tulemusi 
sellega, mis oleks sadama 
jäämisel "Ookeani" külge või
nud olla, on selge, et tehti 
õigesti. Finantsküsimustest 
rääkimata — kui palju oleks 
riik tu lumaksuna kaotanud. 
"Ookean" ei maksa seda j u b a 
kolmandat aastat . 

"Tallinna Sadamale" allu
mine meid ei sega, oma prob
leeme lahendame ise. Härra 
Sarapi tulekuga tehti küll 
ajutine koordinatsiooni-
ruhm, mis jälgis, et kõik sa
damad oleksid ühtlasemalt 
koormatud. Muuga on tehni
liselt palju kõrgemal tasemel 
kui Kopli sadam, ka sügavu
sed on teised — nendega me 
ei võistle. J a nemad omakor
da ei saa meiega võistelda, 
sest meie võtame teinekord 
vägagi väikesi kaubapartii
sid, neile aga oleks see eba
mugav Ja poleks kasulik. Vii
masel paaril-kolmel aastal 
pole üldse ükski sadam tei
sele pahane olnud, et too on 

Teel Kopli sadamasse . 

Laaditakse Poola laeva, mille süvis vööris 6,5 j a ah t r i s 
7,5 m . 

< 

Kopli sadam 1994. 
Oldine kaubakäive 
Sealhulgas 
nafta 
tsement 
puit 
saematerjal 
väetised 
kala 
muud 

aastal 
1352,7 tuhat tonni 

643,6 
135,6 
215,7 

78,9 
62.0 
35.1 

181,8 

47,6% 
10,0% 
15,9% 

5.8% 
4,6% 
2,6% 

13,5% 

talle "külma teinud". Toimib 
lausa iseregulatsioon, kuna 
partnerid saavad ise iga sa
dama võimalustest suurepä
raselt aru.. 

Reisijateveoks meie prae
gused kaid ei kõlba. On ole
mas mõte sobiv kai siia lähe
dusse ehitada, aga see pole 
meie mõte, j a projektiga pole 
ma tuttav. Reisijate vastuvõ
tuks on vaja mugavust, aga 
siin on kitsas tänav kauba
veoga kinni, suur busski ei 
manu läbi. Sel juhul peaks 
kõigepealt transpordiküsi-
muse lahendama. Muust 
rääkimata — ega's söekai 
kaotamine Kesklinna sada
mast ole juhuslikult ette võe
tud... Paljassaare poolsaare 
tööstuslik areng planeeriti 
Juba 60.—70. aastail. Ja seni 
on see ka nii läinud. Nii et 
põhimõtteliselt on siit reisija
te vedu küll võimalik, aga 
mitte praegu. 

Hoone, kus praegu sadama 
administratsioon asub, kuu
lub esialgu veel "Ookeanile", 
seepärast pole tahtnud siia 

raha sisse panna. Püüame 
hoopis tööliste olmet paran
dada, j a need ei ole paljad sõ
nad. Riietusruumia on kor
ras; tegime veel head soojen-
dusruumid Ja väga hea "söö
gitoa". Sadamatõölise töö on 
raske, j a ta vajab häid tingi
musi. Dispetšeriruum, kuhu 
dokumente vormistama tul
lakse, pole ka paha. Ruumid, 
kuhu paigale Jääme, püüame 
korralike projektide j a disai
nerite abiga heal tasemel 
korda teha. 

Sadama edasiseks aren
guks on ruumi vaja. Ka möö
dunud aastal kohandasime 
kauba hoidmiseks sobivaid 
platse. Tehnikat on samuti 
juurde vaja. Kraanasid on, 
aga vaid Üks tõstab 20 t, ük s 
10 t. kõik ülejäänud aga vaid 
5—6 t. Konteinerite tarvis on 
aga vaja kraanasid, mis tõs
tavad vähemalt 20 t. Praegu 
ongi otsustatud üks selline 
muretseda. 

Mari Vamba, 
Madli Vit ismann 

Naabrikommentaar 
RAS "Ookean" kaks kuud ametis olnud peadirektor JAKOB 

RANG, mida ütlete Kopli sadama teie ettevõttest eraldi tööle -
panemise kohta? 

Täpselt õige, niimoodi peab olemagi. Olen täpselt sama 
meelt. Sadam on sadamatöö Jaoks, laevade tühlselsakute tar
vis peab olema mingi muu koht, näiteks tuleks eraldada kas 
Miinisadama või nn. Sõjasadama küljest ilma kraanade Ja väl-
jaehituseta ala. See sadam, kus kraanad kai peal ja laoplatsid 
olemas, peab olema töötav sadam ja ei mingit Juttu. Ilmselt el 
oie Eestil ühtki muud ettevõtet, mis tooks riigile nii palju tulu kui 
sadam. 

Meeter kalliini on üldse kõige tulutoovam maapind? 
Täpselt õige. 1000 tonni sadamast välja minevat kaupa 

toob riigile sisse 10 000 dollarit. See on meeletu tuluallikas. Kus
juures see el tule mõne mehe Isiklikku taskusse. Raudtee ja sa
dama teenused, tööliste palgad — kõik makstakse riigile dolla
rites kinni. Nii tulebki asjast aru saada, mitte oma kitsa rinnaga 
peale suruda, et "Ookean" on selle sadama ehitanud. 
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ff Ookeanist" peab asja saama 
Merendusringkondades 

küsitakse viimasel ajal sa
geli, kust tuli "Ookeanile", 
suurte laevadega suurette
võttele, uus peadirektor 
JAKOB RANG. Meie leht 
tunneb teid ajast, mil kirju
tasime ühest esimesest 
eraomanduslikust väike
sest laevast nimega "Aal"." 

Sel on nüüd u u s kapten, 
aga sõidab ikka Rootsi vahet, 
veab puitu. Korralik materjal 
— kasepalk, aiapostid. Lähe
vad nagu soojad saiad. Laev 
tuli 22. detsembril sisse, pi
dasid natukene talvepuh
kust, jaanuar i teise nädala 
lõpul läheb uuesti . 55—60% 
prahi hinnast läheb kütte 
peale, pluss sadamamaksud 
j a meeste palgad. Nendel tu
leb peaaegu et ITF-i miini
mum ära. 

Olete olnud tüürimees 
"Tallinnal", pidanud kala-
mehepõlve Miiduranna». 

Sõitnud laevanduses, aga 
suurtel kalalaevadel mitte. 
Ookeanikalandusest ei tead
nud siiatulekuni mõhkugi, 
küll aga laevadest j a kala
püügist kui sellisest. Töö on 
töö: asukoht määrata, kala 
püüda — vaadata, kuidas 
traali läheb, traal välja võtta 
j a nii edasi. Iseasi, et ookea
nil on kala rohkem sees ja 
laevas rohkem mehi peal. 

Mis on saanud neist Mau-
retaanias vangis olnud 
"Ookeani" laevadest? 

Need on veelgi vangis, 
nüüd on vahetusmehed peal. 
Mu kolmandal tööpäeval va
jus tuba noorikuid täis, olid 
Mauretaanias olevate meeste 
naised: millal oma näljas ja 
allasurutud mehed, nagu 
nad seal on, kätte saame? 
Ütlesin, et kõigepealt läheb 
kaks nädalat enda asjadega 
kurssiviimiseks. Kahe näda
la pärast olid mehed kodus. 
Käisin vahetusmehi viiva 
tšarterreisiga kaasas , vaata
sin laevad j a selle elu seal 
üle. Mitte vanakurat ka ei 
saa süüdistada, et ma ei tea, 
kuidas oli. Nägin: mehed on 
korras, tervise juures , päevi
tunud, püüavad kala. Et näl
jas j a ilma veeta — see on 
muidugi vale. Laevad on seal 
pool aastat kinni seisnud, 
nende olukord ei ole kiita. Nii 
hull see kõik ei olnud, kui 
maaliti. 

Uued mehed elavad seal 
praegu nii, et raha on taskus 
j a ostavad toitu. See võima
lus on ka, et firmad, kellel 
meie laevad on rendis, anna
vad renditasu arvelt kütus t , 
provianti j a mida veel vaja
takse. Aga kogu see lugu on 
lõppstaadiumis, nii 20. jaa
nuari paiku loodan laevad 
vabaks saada. 

Kuidas on lood võla ja sel
le saraks n i m e t a t u d ühis
firma "Maur-Est i" haru
kontoriga kõrbelinnas 
Nouadhibou'8? 

See olukord on tekkinud 
siinsete meeste hooletusest. 
Poistel on absoluutne kont
rollimatus, peaasi, et said 
midagi tehtud, kaelast ära — 
laevad minema. Kas miski 
sellest toimib või mitte, seda 
pole kontrollitud. Kõik arved 
on niimoodi läbi lastud, et — 
las aga läheb! Kapteni allkiri 
on all, et selle või tolle hinna
ga on nõus olnud makarone 
või kü tus t ostma, et kala 
müüdi selle või tolle hinnaga, 
j a kogu lugu. Võlg on üles 
krutitud, ligi 3 miljonit dolla
rit. See on siis nüüd ühisfir
ma! Absurd. Absurdi on pal-
ju. 

Millest see "Ookeani" 
praegune olukord õieti tek
kinud on — peale selle, et 
N. Liidu lagunemine on kõi
ges süüdi.. .? 

Hoolimatus, ebamajandus-
likkus j a ebakompetentsus 
— kõik kokku. Laevad, mis 
pole ökonoomsed, saab 
maha müüa, keegi ei kase 
neid hoida. N. Ludust pärit 
süsteem on pähe taotud. 
Mitte ebaökonoomsed laevad 
ei ole süüdi, vaid mehed. 
Kui näed, et su asi ei ole 
perspektiivne, võid selle lae
va pigem ära kinkida kui la
sed sel sulle miljoneid võlgu 
teha — mingi kaudne kasum 

Õnnetus Muuga sadamas 
Vana-aastaööl kell 1.45 toimus ühe meremehe surmaga 

lõppenud õnnetus Muuga sadamas, kus tööpostil olevad laev
nikud parasjagu uu t aas ta t vastu võtsid. 

Politsei andmetel joobes olnud lootsikaatri "EVA 014" 3 6 -
aastane vahetus kapten Rein Luik kukkus 5. kal ja oma laeva 
vahele. Appi tuli talle 28-aastane vahetusmehhaanik Martin 
Jalakas, kes ka ise vees ära käis. Et aga päästja oma võimeid 
üle hindas, kujunes hilisem tegevus mõlema mehe päästmi
seks jäisest veest. 

Suplejad tõmmati välja sama laeva 41-aastase vanemmeh-
haaniku Arnold Tanveli j a kahe rootslase abiga. Kui noorem 
meestest jäi ellu j a toimetati tugeva alajahtumisega Kallavere 
haigla reanimatsiooniosakonda, siis Rein Luik suri samal 
põhjusel kohapeal. Tallinna sadamapolitseil on siiani eksper
tiisi tulemused saamata j a nii ei osata sealt ametlikku su rma 
põhjust veel öelda. J u h t u n u t uuritakse paralleelselt ka Eesti 
Veeteede Ametis, kus toimub ametkondlik juurdlus . 

Küllike Rooväli 

on sel j uhu l 
suurem. 

Mida te 
hakkate te
gema kõigi 
nende tu
handete 
vene keelt 
kõnelevate 
inimestega, 
kes teil s i in 
on ja kes 
kuulu järgi 
korralikult 
palka ei 
saa? 

Palgajutt 
on õige — 
tekkinud on 
suur võlg
nevus. Aga 
mina näen 
asja nii
moodi, et 
needsamad 
mehed seal
hulgas on 

i selle korra
lageduse 
sünnitanud, 
praegune 
olukord on 
kaudselt 
nende s ü ü 
ka. On kü
tust võetud 
j a maha 

müüdud, on kala kõrvale 
müüdud, on produktide ase
mel hoopis midagi muud os
tetud. Nii et nad oleks selle 
palga nagu juba korra kätte 
saanud j a ära tarvitanud! 

Teil ei lähe enam nii palju 
meremeh i ta rv is? 

Miks ei lähe, läheb küll tar
vis. Ega kõik laevad ei müü
da vanarauaks. Mõni läheb 
ka mõnele firmale, kes on 
suuteline seda majandama, 

ja sinna on vastavat tööjõu
du tarvis. Osa laevu müüak
se ka maha, meeskond kaa-

Uued 
sadama-

spetsialistid 
14. detsembril anti 

Muuga sadamas kätte 
tunnistused Kotka Mere
kooli, Tallinna Sadama j a 
Eesti Merehariduskesku
se koostööna läbi viidud 
sadamaspetsialistide kur
suste lõpetanutele, õpeta
tud oli töödejuhatajaid, 
stividore ning dokkereid. 
Nagu ütles Tallinna Sada
ma personalidirektor Priit 
Saksing, on Euroopasse 
minekul vaja koolitatud 
sadamaspetsialiste. Kotka 
Merekooli rektor Jorma 
Laakso toonitas, et Soome 
lahel on tähtsaim see, et 
kaubad hästi liiguksid, 
sellest tuleb kasu nii Ees
tile kui ka Soomele. Hästi
toimiv liiklus toob lisa-
kaupa ning annab lisa
tööd. 

Tunnistused anti kätte, 
tänati kõiki vaevanägijaid. 
Aga jäi kõrva, et nagu iga 
algusega, oli ka seekord 
probleeme. Nii väljendas 
üks noormees dokkerite 
poole pealt arvamust, et 
kogu õpitu oli hea j a huvi
tav küll, aga praktilises 
töös tema sellest mingit 
kasu veel ei näe. Ka Priit 
Saksing arvas, et seda 
koolitust oleks väga vaja 
olnud keskastme juhtide
le, aga jus t nende seast oli 
vähe osavõtjaid. 

^ 
Reet Naber 

sas. J a osa, näiteks Maure-
taania laevad ostab mees
kond ise välja — mul ongi 
siin kell viis kaptenitega kok
kusaamine —, sinna võetak
se ka mehi kaasa. J a veel 
hakkame lihtsalt tööjõudu 
välja pakkuma — inimesed 
on arvutis kirjas. Ookeani-
püük ei ole niisama lihtne, 
neid on vähe, kes seda tööd 
oskavad. Ei usu, et Norras 
või Islandil neid kõvu poisse 
nii väga võtta oleks. Kui 
madruse kuupalk on 400— 
500 dollarit, siis küllap ol
daks nõus minema. 

Kas "Ookeanis" on oma 
amet iüh ing ja kas see ka 
tegelikult oma liikmeid 
esindab või on niisugune, 
nagu need seni ikka olnud? 

Eks need ole kõik sellised. 
Suhtun väga kriitiliselt meie 
ametiühingutesse. Nägin sel
le olematuse ära, kui oli too 
soomlaste j a eestlaste vaheli
ne nägin, et eestlased mingu 
laeva pealt minema, sest on 
nõus väikeste palkadega. Kui 
meie kõva ametiühing oleks 
soomlaste omale raginal vas
tu läinud j a öelnud, et meie 
oleme nõus.. . Aga meie ame
tiühingu mehed olid sel ajal 
kõik põõsas, ükski ei läinud 
ütlema, et me võtame vastu
tuse enda peale. Tallink või 
merelaevandus, kes see seal 
üksinda punnis nendega. 

"Ookeanis" on olukord 
olnud ju piisavalt terav uue 
amet iühingu t ekk imiseks . 

Olukord on küll. Aga uu t 
ametiühingut tekkinud ei 
ole. Kas puudub eestvedaja, 
pole tahtmist või pole häda 
lihtsalt küllalt suur — ei 
oska öelda. 

Teie vahetasite suhteli
selt rahuliku elu selle vastu 
siin. 

Aga ega mulle rahulik elu 
ei istugi. 

Kas meeldib, et saate kül
lalt suurejooneliselt olu
korda muuta? 

Mitte seda, aga mulle meel
dib, kui mul on ikka parasja
gu tööd ees. Mitte nii, et no-
kitsed kusagil, j a see on tege
vus, millest oled üle. Olen pi
gem nõus tegema päevas 12 
j a 16 tundi tööd. 

Kellel üldse tuli pähe väi
kese firma juht siia suure 
ettevõtte peadirektoriks 
kutsuda? 

Mind kasutati "Ookeani" 
ümberkorraldamise aruta
mise juures eksperdina. Nii 

et olin asjas täiesti sees. Siis 
läks natuke aega mööda, j a 
tuldi pakuti hoopis kohta. 

Seda ei saa nüüd kuidagi 
öelda, et tulite suure direk-
toripalga peale? 

Ega ei saa jah. 
Mida te siis nüüd ikkagi 

ette võtate? Laevad seisa
vad reidil, kalapüügipiir-
konda ja raha kütuse ost
miseks ei olevat. 

Kõik on olemas! Tuleb välja 
valida kõige tarvilikumad — 
kõige väiksemate kulutuste
ga j a kõige vastupidavamad 
laevad. Need jät ta tööle, üle
j äänud likvideerida. 

Kui laev seisab siin kuu 
aega kai ääres, teeb ta 
25 000 dollarit kahjumit. 
Seisku pigem reidil. Aga mui
dugi, laevad ei pea seisma, 
laevad peavad sõitma. Kui 
siin seisis 10 või 20 laeva rei
dil... 

Kole tunne, nagu kalmis
tu. 

J a h , üks asi, et seda on 
hirmus vaadata. J a mis
sugune absurd: 10 BMRT 
reidil seismine maksab kuus 
150 000 dollarit! Kui niimoo
di aina seisavad, siis järeli
kult mehed ei oska neid ka
sutada, ei oska tööle panna. 

Laevade müügist saab ka 
j u b a raha, et oma vahendite 
eest kütust osta. Mitte et lä
hed kuhugi panka kätt väris-
tama: kallis mees, ma hak
kan nüüd hirmsasti tööle, 
anna raha! Kõik naeravad 
sulle selle peale näkku! Sa
mal ajal on sul siin veel 
külmhoone, on autobaas, on 
laevaremonditehas, on suur 
hotell. Palun väga, kõigile 
neile on "Ookean" hooned 
ehitanud. Nüüd on need 
omaette ettevõtted, j a ükski 
ei maksa "Ookeanile" midagi. 
Ükski normaalne ettevõte ei 
anna teisele ettevõttele põhi
vahendeid tasuta kasutada. 

Keegi ei ole j u nõus andma 
mulle näiteks oma autot, et 
ma sellega taksot sõidaksin, 
j a ei tahakski selle eest renti. 
Hea küll. riikliku ettevõtte 
sadam läks riigi kätte. Konk
reetselt selle ettevõttega on 
"Ookeanil" kahjum. Aga siis 
tuleb riiklikul tasandil kok
ku leppida — missugused 
olid omal ajal riigivõlgnevu-
sed, neid tasapidi annuleeri-
da jne . 

Mari Vamba, 
Madli Vitiamann 

RE Tallinna Sadam 
kutsus ettevõtte lähemad 
koostööpartnerid vastuvõtu
le 27. detsembril Pirita resto
rani. 

Peokõnes ütles peadirektor 
Enn Sarap: "Meie elu head 
päevad jäävad meiega 
kauaks. Halvad j a hallid päe
vad, kui neist jus t midagi õp
pida pole, las j ääda maha 
möödunud aastasse. Võtkem 
uu t aastat kui meile an tud 
võimalust olla paremad j a 
ausamad ametnikud, ausa
mad ettevõtjad, inimlikumad 
ja õnnelikumad inimesed." 

Tantsupõrandale oli kae
tud ümmargune rootsi laud. 
Meeleolumuusikat vestluse 
taustaks, hitte läbi aegade 
mängis trio: Merike Aedma 
viiulil, Levon Baranjan tsellol 
j a Tiiu Kardna klaveril. 

Hõivatud inimeste edasi
lükkamatud aastalõputoime-
tused lõpetasid vastuvõtu 
üsna varakult. 

Madli Vitismann Enn Sarap tervitab külalisi. 

b 
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3 0 aastat Soome liini 
ning 5 aastat Tallinki ja T a l 
linki" — niisugune on lO. 
jaanuaril Meremuuseumis 
avatud näituse mõte. Näitus 
algab ühest eriti suurest roo
lirattast, kapten Karl Leemeti 
eriti vägevast meremehe-
kohvrist ja eriti vahvast k o -
termannist. Viimatinimetatu 
on Tallinki maskott, kunst
nik Rein Lauksi tehtud. Pea
le nende esemete ja n ä o -
ning laevapiltide on väljas k a 
asjakohaseid laevamudeleid, 
esimene meie laevadel 1991. 
aastal heisatud Eesti lipp — 
see Transestonia" oma, 
"Tallinki" külalisraamatuid, 
aga k a mõned materjalid e n 
nesõjaaegse Soome vahet 
sõitmise kohta. 

"Eminre" tegevdirektor Ü l o 

Kõllo kõneles näituse avami
sel Eesti taastuva reisilae
vanduse "võrsete või juurika
te, kuidas just öelda" ajamise 
algusest ning jõudis oma lü
hiülevaatega tänasesse päe
va. Teede- Ja sideministee
riumi asekantsler Allan 
Sepp rääkis eestlaste mere
sõidust, mille ajalugu on 
"sama pikk ja keeruline kui 
me riigi rannajoon". "Saatuse 
tahtetja kurja käe mõjutuseV 
vahepeal katkenud Eesti ise
seisev merendus o n nüüd
seks jõudnud niikaugele, et 
meie laevaregistris on 573 
üle 12-meetrf pikkust laeva, 
neist 2 6 kuulub reisijate-
klassi, ütles ta. Tallinki aja
loost ning Soome silla täht
susest kõnelesid veel Keijo 

Seekordsel nä i tuse avamisel oli muuseumisaal rahvast 
täie . 

Linti lõikab uksel läbi 
"Eminre" luha tüse esimees 
Heiki Lindpere (paremal). 

Mehtonen Tallink OY-at 
ning Veikko Inkinen Soome 
Meresõiduametist. 

Muuseumi direktor Ants 
Pärna ütles lühidalt ja selgelt 
välja, et on kaht liiki inimesi: 
ühed on maamehed ja teised 
meremehed. Ta avaldas 
headmeelt, et Tallinki laeva
liin on lühikese ajaga oman
danud olulise koha meie me
renduses ning tänas firmat 
muuseumile osutatud abi 
eest. 

Magister Juhan Kreemi 
tehtud näitus jääb üles 
kuuks ajaks, siis tuleb uus 
— 1935. aastal asutatud me
remuuseumi Juubelinäitus. 

Mari Vamba 
Madli Vitismanni fotod 

Kapten Ülo Kõllo sõnavõtust 
Parvlaeva Tal l ink" tulek 

liinile tähendas tunduvalt 
rohkemat k u i reisivõima-
l u s t e parandamist. See ta 
hendas terve seni valitse
n u d ideoloogia muutumist. 
Oli j u "Georg Otsa" laadi-
misluuk ehitatud selleks 
külje peale, e t keegi ei mõt 
l e k s võimalusele laevaga 
autosid vedada. Sajakonna 
motoriseeritud välismaala
s e saabumine Tallinna 
paist is tolleaegsetele võimu
d e l e katastroofina. 

Teisalt, parvlaevade k a s u 
tuselevõtt Eest is võis minna 
suuremate probleemideta. 
Ol i ju meie meremeestel 
Soome lahel olemas j u b a 
üsnag i pikk reisijateveo k o 
gemus . 

Nimelt täitub tänavu j u u 
l i s 30 aastat "Vanemuise" 
esimesest reisist, millega 
avat i regulaarne liiklus Tal 
l i n n a Ja Helsinki vahel. Pä 
r a s t •Vanemuist" tuli T a l 
linn", siis "Georg Ots". 

* * * 

Eesti laevafirmade pingu
t u s e d reisivõimaluste s u u 
rendamisel kajastavad k o g u 
m e i e rahva pürgimust p ä ä 
s e d a pärast pikka suletust 
reisima. Ilmselt tuleks s e d a 
t ö ö d hinnata ka laiemalt: 
ühiskondlik-poliitilisest a s 
pektist. Nende firmade o s a 
m e i e ühendusteede rajami
s e l välismaailmaga oli kaht 
lemata oluline la aitas k a a 
sa. Eesti kiirele arengule, 
m i l l e üle me t ä n a nii uhked 
o leme. 

Kulude vähendamise j a 
konkurentsivõime paranda
m i s e eesmärgil moodusta
s i d Inreko Laeva ASja Eest i 
Merelaevandus aasta tagasi 
operaatorfirma "Eminre", 
m i l l e kaubamärgiks jäi TAL-

I UNK. 
Vaatamata sünnivaludele 

möödus esimene tööaasta 
ü h i s e lipu a l l normaalselt. 
'Mai lõpul avasime parast 
54-aastast vaheaega t a a s 
regulaarse relsilaevaliini, 
n ü ü d Juba parvlaevalüni 
Saksamaale. Uut aastat j ä t 
k a b "Eminre** kolmel Iunil. 
N e e d on Tallinn—Helsinki 

*v 

parvlaevad, TALLBVK-Eksp-
ress j a TALLflVK-Hansaway. 

* * • 

Lugupeetud külalised! 
Ümmarguste tähtpäevade 
puhul on kombeks rääkida 
edusammudest ja illustree
rida neid numbritega. Loo
dan, e t seda osa täidab näi
tuse ekspositsioon. 

Räägiksin hoopis sellest, 
mille pärast süda kripeldab. 
Juba meie geograafilise 
asendi tõttu on selge, kui
võrd tähtis on meie riigile ja 
rahvale, ühesõnaga majan
dusele, mere leib. Meie esi
vanemad on seda leiba söö
nud kaua, esimesed teated 
meresõidu kohta ulatuvad 
kolmandasse aastatuhan
desse enne Kristust. See 
leib ei tule kergelt kätte. Üt
leb vanasõnagi, e t kes pole 
merel käinud, see pole häda 
näinud. 

Eesti meremees la laeva
reeder on neile hädadele 
vastu seisnud oma oskuste, 
kogemuste la ettevõtlikku
sega. Kuid ta on suuteline 
seda tegema nii kaua, kuni 
ei hakka molutama ülejõu 
käivad välised tegurid. 

Nõukogude aial ei luba
tud poisse randa, mehi me
rele. Eesti meremees kui 

selline oli välja suremas. 
Muuseas, väga paljud neist 
teenisid Tallinn— Helsinki 
liinil. Nüüd. mil on kõik 
kaardid meie käes, takistab 
merenduse arengut puudu
lik seadusandlus, valitsuse 
ükskõikne suhtumine reisi
laevanduse tulevikku. Eesti 
ajakirjandus teeb vaid 
kummardusi välisfirmade
le. 

Tekib küsimus, kuidas 
me hakkame homme ela
ma, kui me täna kergekäeli
selt kutsume meie sissesõi
detud liinidele välisfirmad. 
Kas meil pole üldse tulevik
ku, sest olemasoleva ühisel 
jõul hindes hoidmine on 
reaalne, Kuid tühja koha 
pealt uue ahistamine väike
riigile võimatu. Ajaloos on 
selle kohta mõndagi õpet
likku. 

Eesti Vabariigi algusaas
tatel olid meie reederid rei-
silaevaliinidel Helsinkisse, 
Stockholmi. Stettin! ja Ko-
penhaagenisse. Jälgides 
nende laevaseltside aren
gut, näeme, kuidas nad 
samm-sammult suurte ri
kaste Saksa, Rootsi ja teiste 
maade firmade poolt välja 
tõrjuti. 

üldtuntud on vanade 
roomlaste lause, mille ko
haselt meresõit on kohus
tuslik. Seda sententsi kasu
tatakse enamuses küll hin
gelises mõttes, kuid meile 
on meresõit veelgi vajali
kum majanduslikult. 

Meresõit tähendab Eesti 
majandusele miljardeid 
kroone ja paljusid tuhan
deid töökohti. Kui hakkame 
sõitma välisfirmade laeva
del, siis meil neid enam liht
salt ei ole. 

Ja vaatamata sellele, et 
uuest aastast tuli meil kon
kurentsiameti nõudel võrd
sustada eestlaste ning vä
lismaalaste piletihinnad, 
lääb Eesti laevade hinnata
se ikka madalamaks välis
firmade omast. Seega on 
Eesti laev topeltkasulik: 
säästab reisija piletiraha ja 
see raha jääb koju — Eesti 
majandusse. Seda peaks 
arvestama igaüks. 

Näitusel oli Soome-liinil tuntuks saanud kapten Karl 
Leemetit 55 aastat teeninud nahkne meremehekohver. 
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sünnipäeval 
Algselt puht-tõlkeleheks 

mõeldud eestikeelne mere-
leht alustas üsna ühel ajal 
Tallinki firma loomisega. Ja 
esimene meie lehe originaal-
loo tõlge venekeelsesse oli 
Tallinki" pressikonverents. 
Seetõttu tunneme end selle 
laevaga kuidagi eriliselt seo
tud olevat. Nii läksimegi vaa
tama, kuidas viis aastat liinil 
olnud "Tallink" elab. 

"Tallinki" kapten TARMO 
OJAMETS, kas olete laeva-
tööga juba uuesti harjuda 
jõudnud? 

Aasta tagasi ei näinud küll 
seesugust undki, et tuleb Jäl
le üks asi ära lõpetada ja tul
la tagasi selle juurde, mida 
õppinud oled. Tunnen en
nast täiesti hästi. Kindlalt. 
See ei tähenda, et liiga ene
sekindlalt. Aga pabinat või 
kahtlust, et midagi läheb 
nässu, ei ole. Kõike saab 
teha ette kaaludes. Selgi nä
dalal oli tugevam tuul, ja 
kuigi võin Tallinna sadamas
se sisse tulla ja siit välja min
na ilma lootsita — algul me
rele tagasi tulles sõitsin loot
siga, sus tegin eksami ära —, 
tellisin siiski lootsi välja. Et 
kõik abinõud oleksid n.-ö. 
tarvitusele võetud. 

Kes sellest lootsita sõit
misest kasu saab? 

Kasu on mu meelest 
"Eminre" firmal. Mina Ja mu 
kolleegid ei saa sellest senti
gi. Tariifist võetakse ära vist 
10%, ülejäänu on laeva oma
nikule või operaatorile puhas 
kokkuhoid. 

Üks kapten, näinud aas
tataguselt kviitungilt, et 
lootsita sõitmise puhul ei 
erinenud summa sendigi 
võrra tavalisest summast, 
tellib nüüd iga päev lootsi. 

Praegu ei välju me mitte 
iga päev samal kellaajal. 
Kord on ülesöiduks ette 
näha neli, kord kolm ja pool 
tundi. Nelja tunni punul tu
leme väga aeglaselt. Aga kii
rema variandi puhul, kui 
juhtub veel halvem ilm ole
ma, tekib lootsi äraandmise
ga täiendav ajakadu. Hea kii
rusega on vaid 16. lootsikaa-

ter, aga väheke kõrgema lai
nega see sõita ei saa: siis lä
heb käiku EVA, ja see ei jõua 
hästi järgi. Soome poolel ka
sutatakse lainega samuti 8 -
sõlmest kaatrit, aga vaikse
ma ilmaga 16—18 —, isegi 
20-sõlmest. Nii et karvasema 
ilmaga võtab lootsi kasuta
mine ülearu aega ära. Ja 
kapten vastutab ju niikuinii 
kogu kupatuse eest, loots on 
vald nõuadja. Kolm päeva ta-

§asi oli siin üsna tuuline, tel-
sin siis lootsi välja. Tegin 

kõik ikka ise, ehkki palusin 
tal selja taga seista, et kui 
midagi läheb valesti, siis kor
rigeeriks. Aga ega mul nende 
vastu midagi ei ole. Nemad 
on kõrgelt kvalifitseeritud 
mehed, j u s t vanemlootsid. 
Näiteks Sorokin on ikka äss, 
see mees tuleb iga ilma ja iga 
laevaga sisse. 

Kas ja kui palju teu sel
les t Pirita radarijaamast 
abi on? 

Otse nende juhtimise all, 
nii et nemad oleksid kurssi 
soovitanud, pole olnud. Aga 
nad valvavad näiteks selle 
üle, et reisilaevale, kel peaks 
olema roheline tee, ei hak
kaks mõni jalgu jääma. 

Mõned korradon seda ol
nud küll. Ei ole ju mõtet 
minna sadamavärava ette 
puntratantsu tegema. 

Seda teevad vahel mõned 
rcisilacvadki omavahel. 

Homme näiteks ongi selli
ne asi, et kell 11 läheme väl
ja, ja 11.30 peab sama kai 
äärde tulema "Georg Ots" 
ning 8. kaile "Alandia*. Hari
likult on asi niimoodi, et 
meie jõuame väravast välja, 
keerame nina põhja poole ja 
läheme värava eest ära, 
kuhu "Ots" tuleb 5—7 minuti 
pärast. Aga pahandusi pole 
seni olnud. 

Kuidas teile Tallinna sa
dam tundub? 

Selle häda on, et reisi- ja 
söekai on kangesti üks ja 
sama. 

Pootsman muudkui peseb 
laeva? 

Olen sügisest alates lae
vas, ja seni on olnud võrdle-

Kapten Karl Leemeti Juhtimisel Soome liinil sõitnud 
'Tallinn" elab Noorte Mereklubina uut elu Kopli sadamas. 
Kõrval 'pojad" "Juku" ja "Junga". 
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misi märg aeg, polegi eriti 
tolmu täheldanud. Kaikohu 
lu napib. Ja kui "Vana Tal
linn" enne remonti sõitis 
ning "Corbiere" ka liinil oli, 
siis sai neid ümberhaalamise 
harjutusi ikka tehtud. Kuue
tunnise Tallinnas seismise 
ajal peaaegu et iga päev kord 
või kaks. Ühe kai peale tuli
me, seisime natuke aega tei
se ääres Ja kolmanda pealt 
läksime valla. Siis sai korra 
ka lausa söehunnikute Juu
res seistud, kui kaks kraanat 
vagunit tühjendasid. Oli küll 
sompus ilm. Ja palju külge ei 
tulnud, aga ega see normaal
ne ei ole. Lubatakse ammu 
see süsi reisisadamast ära 
viia, viimane tähtaeg, mida 
kuulnud olen, on veebruari 
algus. Metall pidavat siia sa
damasse siiski Jääma, igata
hes Pohlakal peäle on seda 
päris ohtrasti toodud. 

Ohte reisilaeva kohta oleks 
Tallinna sadamasse küll veel 
vaja.. 

Ümberhaalamised on siin 
lu lausa ohtlikud? Helsin-
Ids tehakse Eesti laevade 
kai ääres seda küll ka. aga 
kas bassein on seal l a i em? 

Suurt laiem el ole, aga pöö
rata Ja teisi läbi lasta saab. 
Aga eks pinge all oled küll, 
kui pead triivis olema. Seal 
annab ennas t siiski kõrvale 
hoida. Aga siin on mõelda
matu, et üks laev passib. Ja 
sellest suurem tuleb sisse. 
Tallink" on üksjagu tuule-
kartlik laev — natuke liiga 
kõrge selle süvise Jaoks. Triiv 
on kole tugev. 

Hiljuti oli Tallinnas nii
moodi, e t kõik ümberhaala
mised tehti ära. aga "Süia 
Festival" mõtles natuke ja 
läks tagasi. 

Ilm oH niipalju vali, et kap
ten ei hakanud riskima. "Sü
ia" on j u veel kõrgem kui 
"Tallink j a süvist pole ka 
palju rohkem kui meil, triiv 
on neÜ ka ikkagi suur . Ma-
nöövrivõime on neil küll pa
rem, põtkurid on võimsa
mad. Meil on j u s t ahter see, 
mis tahab kergesti alla tuule 
minna. Aga see on lihtsalt 
selle laeva iseloom, la iseloo
muga tuleb arvestada. Ta on 
juba 22 aas ta t merd sõitnud 
— on saanud sõita küll. Võib 

on sel kohal praegu u u s 
mees Artur Sukki. Mulle 
meeldib väga kogu see laeva
pere. Abivalmis õhkkond, 
tunned, et tahetakse tööd 
teha. Kui midagi on: "Teeme 
ära!" Inimestel on lu siis hea 
olla, kui on tööd teha: midagi 
müüa, kedagi teenindada. 
Mitte nii, et peab lihtsalt pas
sima. 

Kapten Tarmo Ojamets. 

Praegu, esimesel nädalal 
pärast aastavahetust on rei
sijaid muidugi tükk maad ta
gasihoidlikumalt kui enne 
jõule. Tänase õhtu seisuga 
on esimese kaheteistkümne 
reisi keskmine 479 inimest, 
detsembris oli see arv 675. 
Detsembris oli mitu reisi, mil 
laev oli maksimumini välja 
müüdud. Meie, kaptenite, * 
statistika järgi vedas "Tal
link" nü 93 . kui 94. aastal 
üle 362 000 reisija. Vaata
mata sellele, et 94. aasta 
veebruaris-märtsis oli j ää 
tõttu palju 6-tunniseid üle
sõite Ja jaanuar is oli laev 
pool kuud remondis, ei jää
nud see aas ta eelmisele alla. 
J a ka päras t "Estonia" huk
ku ei ole "Tallink" reisijate 
vähenemist täheldanud, pi
gem oli juurdekasv. 

Missugune võib olla eest-

Olulised kuupäevad ühisettevõtte J a parvlaeva ajaloost: 
30. augustil 1991 heisati esimene Eesti lipp "Transesto-
nial". Dmitri Prantsu foto 

laste osakaal reisijate hul
gas? 

Olen näinud aruandlust 
tolle ala kohta, kui TalÜnk oli 
omaette kontor. Siis oli eest
lasi 37%, mõni kuu isegi 
49%. 

Kas eestlastele seni mada
lam olnud piletihinna tõus 
reisijate arvu mõjutama hak
kab, eks see paistab. Üldiselt 
on inimesed siiski ka j u roh
kem teenima hakanud. Aga 
muidugi on kindlasti ka neid 
inimesi, kes nimelt r aha 

Buudumise tõttu veel k a u a 
[elsinkisse ei jõua. 
Kas teie meelest saab ka 

laevapere midagi teha, et 
reisijaid rohkem oleks? 

Siiski saab — oma profes
sionaalsuse, teenindusval-
miduse, reisijaisse suhtumi
sega. Restorani tase loeb sa
muti palju. Meil on tõesti hea 
köök, ehk kõige parem siin 
liinil. 

Kas teil on soome konsul
tandid peal? 

Neid on ka. Aga ega siis 
meie Inimesed pole niisugu
sed, et ei suudaks õppida j a 
kõik väga hästi selgeks saa
da. Päris kindlasti on laeva 
"Eesti Merelaevanduse" käes 
oÜes tehnilise poole pealt asi 
"Tallinkil" paremaks läinud. 

Kas laeva tehniline pool 
teeb muret? 

22 aas ta t vanal laeval teki
vad juba tema soliidsest east 
sõltuvalt mõningad problee
mid. Aga selles pole midagi 
erakorralist, on lihtsalt nor
maalne ekspluatatsioon — 
mis liigub, see kulub. Olgu 
autos, lennukis või laevas — 
ikka on vala vahel mõned de
tailid välja vahetada. Aga 
muidugi ei ole midagi niisu
gust, et asi hakkaks ohtli
kuks minema. Oli küllalt 
palju seda, mis siis, kui laev 
soomlaste käest üle võeti, ei 
töötanud, aga nüüd on tööle 
pandud. 

Kas nüüd kavatsete ära 
õppida soome keele ja ära 
teha Helsinki sadama loot-
s ieksami? 

See mul juba novembris 
tehtud. Aga ega nad vabal 
teemal vestlust ei nõudnud 
ka, vaid ikka kõike seda, 
mida tegelikult tõö j u u r e s 
tarvis. 

Olen tänulik oma paarime
hele Aivo Pitkale Ja Rein Ool-
metsale — tema ma siin lae
vas välja vahetasin —, kelle 
käe all õppisin selle laevaga 
ringikäimise selgeks. Mõle
mad mehed lasksid mul en
dal heebleid tõmmata. See ei 
ole mitte päris tavaline kom
me, üldiselt lastakse kõrvalt 
vaadata, tegema hakkami
seks pead ise kapten olema. 

Kas tuleb jäine talv? 
Praegu on vist teine kül

malaine selle talve jooksul. 
Novembris võttis kord kerge 
kirme peale. J a ka praegu on 
soppides väheke jääd näha . 
Aga laevasõiduteel ei ole 
muidugi midagi. Aeg on j u b a 
niikaugel, et nõnda palju 
jääd kui möödunud aastal 
küll tulla ei tohiks. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

teised 22 aas ta t veel sõita, 
kui vaja. 

Lae vaj ühtimine on üks 
pool kapteni tööst , teine 
on direktoriks olemine. 

Laevapere koosneb kahe 
tööandja töötajaist. Ei oska 
öelda, k a s see vale on. Seni 
pole selle päras t küll mingeid 
nõõrumisi olnud. Kui mad
rus j a koristaja koos korda 
rikuvad, tuleb esimene saata 
merelaevandusse J a teine 
"Eminresse", e t n a d l a h t i l a s 
ta. 

Aga tööandjad tõstavad 
palka erineval ajal. nii et 
ühel hetkel saab koristaja 
sama palju palka kui mad
rus, intendant sama palju 
kui kapten. 

See ei ole ehk Jah paris 
õige. Aga ma ei käi teiste 
meeste rahakotis sorimas. 

Õnneks on "Tallinki" peal 
asjad päris kenasti sujunud. 
Intendant vastutab hotelli Ja 
restorani, kogu teenindus-
poole eest. Minu vahetuses 

30. juunil 1992 oli dramaatiline päev •Tallinkü", mis 
lõppes võidukalt: Eesti l ipu heiskamisega ja Eesti mees 
konna tulekuga laevale. Isf Trapido foto 

Rannavete 
tööhobune 

16. detsembril olid piirivalvealused Tallinnas lipuehtes. Nii 
tervitati külalisi Norra Kuningriigist, kel oli pealegi kingitus 
üle anda. 

Norra saatkonna sõjaväeatašee Anders Morki kaasabil jõu
dis Tallinna Norra kingitus: "StornT-klassi kiire valvelaev 
"Arg". Selle üleandmise pidulikule tseremooniale oli tuulisele 
Süsta tänava sadama kaile kogunenud arvukas uudistajate 
seltskond alates murelikust siseministrist Kaido Kamast j a 
lõpetades iginaeratava riigikogulase Peeter Lorentsiga. Sil
ma torkas siseministeeriumi rahva arvukas kohalolek oma 
ühe allameti pidulikul sündmusel . J a loomulikult ei puudu
nud kolleegtd-meremehed mitmest ametkonnast. 

Norra poolt pidas üleandmisel kõne kaitseminister Jsrgen 
Kosmo, kes toonitas seda tüüpi laevade sobivust siinsetesse 
vetesse, sest Norra oma projekti järgi ehitatud, alused olid 
mõeldud taluma ka arktiliste vete raskeid tingimusi ning 30 
aastat on nad Norrat hästi teeninud. Praegu jäi Norra laevas
tikku veel 10 sama tüüpi laeva. Veel puudutas kaitseminister 
muutunud tingimusi Euroopas ning toonitas ORO rahumis-
siooni tähtsust . 

Seda viimast oli küll vaja diplomaatilise viisakusega kuula
ta, sest j u s t siis oli tunnistatud kõrgemal tasemel sellesama 
missiooni suutmatust endises Jugoslaavias midagigi r ahu 
saavutamiseks ära teha. Muutunud olukorda kriipsutas alla 
ka see, et Tsetseenias oli j u s t pinge haripunkti jõudmas. Polii
tikutel oma asjad ajada. 

Norra Kuningliku Laevastiku kommodoor Jan Jaeger kiitis 
muu hulgas ka neid Norras väljaõppel olnud Eesti meremehi, 
kes olid üles näidanud nut ikust j a head õppimistahet. Et J a n 
Jaeger on Norra laevastikus vastutav väljaõppe eest, siis ta 
ilmselt teab asja. Norra laevastikul on kolm koolilaeva, suu 
rim neist, KNM "Horten" oli samut i Tallinnas. 

Piirivalve Merebaasis langetati laeval "Arg" Norra lipp j a hei
sati Eesti oma, vahetati ka nimetahvel, uus laev hakkab 
kandma nime "Torm". Ristiemaks oli palutud Riigikogu liige 
Valve Kirsipuu, kes kinnitas, et ta teab suurepäraselt, mis 
ühel õigel ristiemal teha tuleb — pidada hoolt oma ristilapse 
eest. Pärisristimisest jäi küll šampanjapudel puudu, aga Me-
remisjoni pastor Jaan Jaani õnnistas laeva. Kõik kohalviibi
jad kutsuti ka laeva vaatama. See on tõeline "rannavete töö
hobune", nagu kommodoor Jaeger oli teda tituleerinud. Ole
mas oli kõik eluks vajalik, kuid ei mingit pillamist. Relvastus 
oli ka kõik maha võetud, alused alles. 

Pidulikum ninasoojendamine toimus "Horteni" pardal, kus 
külalisi võõrustas laevameeskond komandör Arild I. Skrami 
juhtimisel. Koolitatavad said kenasti hakkama. 

Valvelaev "Torm" kannab numbrit PVL-105 Ja baseerub 
Saaremaal. (Ex "Arg" — see tähendab Norra keeles "sõjakas".) 
Pikkust on laeval 36 m, laiust 6,2 m. Kiirust kuni 35 sõlme, 
seega piirivalve üks kiirematest j a lisaks ilmastikukindlama
test alustest. Meeskond arvestatakse tulevat 9-liikmeline 
(koos suur tük i - j a kuu Ilp ildujamees konnaga), sest peale pla
neeritakse panna raskekuulipilduja j a kerge kahur. 

Reet Naber 

Rivi piiiivalvesadama kail. 

Ristiema Valve Kirsipuu ja kommodoor Jan Jaeger. 



Jõulureedene jõulureis oli viimane 
23. detsembri hommikul 

sõitis "Corbiere" viimasele 
reisile, pardal peale muude 
reisijate silmatorkavalt palju 
lapsi. "Tallinki" reisibüroo 
pakkus odavat lõulureisi, 
koos Jõulumaa külastamise
ga Ja ilma. 

Lastele etendasid Nuku
teatri näitlejad baa r i s Helle 
Laasi "Vepsa lugusid". Täis
kasvanud tutvusid sedaaegu 
poodides pakutavaga. Kau
bavalik oli kõhnavõitu — lii
nilt lahkuvat laeva polnud 
ilmselt otstarbekas suure 
kaubahulgaga koormata. 

Loots tuleb v i imast kor
da. 

Rõõmu tegi restorani rootsi 
laud: võrreldes teiste laeva
dega oli tavatult palju kodu
maist, nii leiba kui saia, nii 
j u u s t u kui vorsti. Hästi pida
vat minema ka Saku õlu. 

Ent teenindajate naeratuse 
taga peitus ebakindlus. 
Müüjad-kelnerid-baarimehed 
ei teadnud, mis neid pärast 
jõulupühi ootab, uue tööko
h a olid leidnud üksikud. 
Ajal, kui ühed räägivad, et 
peaks hakkama ametiühin
gut tegema, valanuksid tei
sed tõõtukassat. Kohe hom
sest. 

Kapten Toomas Tammeorg 
teadis küll, mis laevast saab, 
aga mis temast endast, seda 
ei osanud ta siis veel öelda. 
Laev pidi minema Kotkasse 
remonti ning "Eckerö Oyle" 
tagasi. Kuuldavasti asuvat 
23 . jaanuarist uuest i Tallin
na—Helsinki liinile, siis j uba 
teise lipu all. Oli laeval neid
ki, kes lootsid, e t ka Ahvena
maa firma vajab eesti keelt 
oskavaid j a laeva tundvaid 
tõotajaid. 

Töötajaid kahe eri tööand
j a töötajad. Võib küll öelda, 
et tööta j ä ä n u d madrus on 
ikkagi töötu meremees, aga 
tööta j äänud kelner võib 
minna hariliku restorani kel
neriks. Ent näinud, kuidas 
tagasisõidul ei suu tnud hari
likud inimesed lainetusega 
millelegi toetumata sammugi 
astuda, aga kelnerid tegid la
gedal põrandal kõikumise 
rütmis tan tsusamme kohvi
tassidega, millest tilkagi üle 

Telefoni
jutt 

Kuid<is läks "Balanga 
Queeni" Ameerika-sõit, 
kapten HANS LUHT? 

Pool päeva s adas troopilist 
vihma, siis läksime lennu
kisse j a oligi kogu Ameerika. 

Sinnaminek oli rahulik. 
Kuigi kõigutas palju, pidas 
meeskond hästi vas tu . Laev 
oli ookeanilaines väikese sü
vise tõ t tu paha, sõitsime mõ
nevõrra lõuna poolt ringi. 

Mõtlesime, et tu leb kena 
puhkusereis: päevitame, 
ujume Ja näeme Ameerikat. 
Aga s u u r t rõõmu sest mine
kust polnud, ü k s n e s hall 
meresõit. Päikest võtta ei 
saanud, ilm oli pilvine ja 
tuuline nagu süg i s ikka. 
Lootsime ujuda, lasime vee 
basseini, aga nii k ü l m oli, et 
lasime vee jälle välja. 

J u b a Põhjameres tuli 10 
palli vastu. Need, kes on 
ainult Helsinki vahe t sõit
nud, sa id muidugi uudse ko
gemuse. Kord jäi meil masin 
seisma Ja laine loopis kolm 
tundi nii, et mõnigi oleks 
tah tnud tagasi koju. 

S ü ü a salme väga hästi — 
toitu oli palju ja valik suur. 
Üldse oli reisi tagamise mõt
tes k õ i k tip-top. Ka ekskur
sioon korraldati, aga selle 
vihma, pigem tormiga ei 
t ah tnud Keegi õieti bussist 
väljagi tulla, nii e t nägime 
vähe. 

Grand Bahama olevatki 
kõige arenematum j a loodu
se poolest kehvem, lõuna
poolsed Bahama saared pi
did i lusamad olema. Seal oli 
neegrilinnake, puhkajatel 
o l idkü l l mingid valged ma
jad. Mus tus kõikjal, ka sada
mas. Temperatuur oli seal 
18—20'. 

Tagasi lendasime mars
ruudil Miami—FYankfurt— 
Tallinn, jõululaupäevaks oli
me k o d u s . Ameerika-sõidust 
jäid pass i mälestuseks Ba

hama tolli j a USA immigrat-
sioonivalitsuse templid. Kaa-
dioteadetes olid igasugused 
uued nimed. Bermuda j t s . , 
mitte üksnes Travemünde j a 
Hiiumaa. J a ega keegi seda 
sõitu kahetsenud. 

Teil olevat õnnestunud laev 
enne üle anda, kui ta tormis 
viga saL 

Meil olid s inna sõites peal 
j a tegid tööd vastuvõtja esin
dajad. Kõik vaheseinad baa
rides lõigati maha, s isustus 
võeti välja — nüüdset "Ba
langa Queeni" oleks võimatu 
ä ra tunda, sellest tuleb kasii-
nolaev. 

Meil oli laev s ihtsadamas 
j u b a üle antud. Muidu olek
sime vist paanikasse sat tu
nud, kui kõrval seisnud suu r 
praamivedaja otsad tormiga 
katki tõmbas, meile selga va
lus j a ahtrit vigastas. See 
laev seisis seal vist müügi 
ootel, meeskonda peal ei ol
nud . Aga "Balanga Queeni" 
omaniku esindaja oli rahu
lik. Ütles, et nõuab kahjuta
s u välja — ümberehitamine 
niigi ees. 

Kas olete juba jõudnud 
"Ambassadoriga'' harjuda? 

Ei veel, alles täna läheb 
meie meeskond esimesse rei
si. Tundub nukker , jus t mu-
gavusklassi poolest. "Balan
ga Queen" oli selle kõrval 
nagu luksuslaev, see on aga 
harilik praam hädavajalike 
mugavustega. Meeskonna 
elamistingimused on kehve
mad. Tüürimeestel on rooli-
kamber küll uudsem ja pa
rem kui "Balanga"-muuseu-
mis. Aga päras t harjunud 
laeva on siiski võõras. 

Omaniku-poolne Järeleval-
veinsener ütles, et tema tea
d a pole see laev veel kunagi 
nii puhas olnud kui nüüd, 
kui ta jõulupuhkusele sõitis. 
Meil on laevad alati puhtad 
olnud, aga ta enda kajut jäi 
puhkusele minekul küll sea-

ääre ei loksunud, ei saa sel
lega päriselt nõustuda. Mis
tahes töö nõuab merel siiski 
mingeid erioskusi või vähe
malt harjumust. 

Helsinkis ootasid rohkem 
kui 200 jõulureisijat, kelle 
hulgas ka kahe-kolme väike
se lapsega perekondi, bussid 
jõulumaale sõiduks. Aga las
te kannatuse pani proovile 
üksainus passikontrolli post, 
mille taha ootusärevil jõulu-

Helsinkis — "Forumi" 
müüjal oli moodne jõulu-
soeng. 

Eesana maha — ju siis on nii 
ombeks. 
On kuulda, et talvine reisi-

liin Saksamaale end ei õigus
ta. Kas hakkate nüüd rootsi 
keelt õppima? 

Pigem prantsuse keelt. 
Praegu on veel vara midagi 
täpsemat öelda, aga Saksa
maalt saab reisipifeteid osta 
üksnes 28. veebruarini. Kau-
baveoliin ilmselt jääb. 

Kas sõidate esimest korda 
välislipu all? 

Seda küll. Logiraamatut 
tuleb täita inglise malli järgi 
j a inglise keeles. 

Tuletõrje- j a ohutuskont-
roll on hoopis teistmoodi kui 
meil. Tugevam j a üksikasjali
kum. Kiil meil tuleb anda all
kiri, et on tehtud nii- või 
naasugune kontroll, siis neil 
nõutakse, et näiteks iga ven
tiili numbri taga, mida on 
kontrollitud, seisaks OK j a 
allkiri. Seega ei saa öelda, et 
kontrollisin küll, aga see 
ventiil Jäi kahe silma vahele. 
Vastutus on täpsem ja kont
rollorganitel rahu, e tkõ ik on 
tõesti tehtud. 

Kas uue laevaga Tallinnast 
välja sõites peate lootsi võt
ma? 

Ei pea, sain sadamakapte
ni Kaarli Noore juures lootsi
ta sõidu õiguse tunnistust 
pikendada. Kuigi maksta tu
leb ühtviisi, on loots peal või 
mitte, aga lootsi pealevõtmi
ne viidab ilmaasjata aega. 
Tõsi, Vene aial oleks seda 
kutsutud lootsiameti mitte
töiseks tuluks. 

Mul on mugavam, kui 
tean, et ise teen j a ise vastu
tan. Lootsil vas tutust ei ole, 
seepärast ei vaia ma, et ta 
selja taga mulle kuklasse 
hingaks — see pigem segab. 

Kui "Mare Balttcum" sattus 
kontakti kaiga, leidus kohe 
süüdistajaid, et kapten võis 
olla purjus. Nii läks ta ise joo
beekspertiisi, aga seal nõuti 
— kui politsei pole toonud, tu
leb ise maksta. 

Ma ostsin laeva juhtkonna
le alkoholitestrid. et ei saaks 
pretensioone olla. Hoiatasin: 
noh, poisid,, kui on kahtlust, 
siis hingate. Pole tarvis läi
nud. 

7. jaanuar 
Helistas Madli ViÜsmann 

reisijad rivistati. Giidide sõ
nul ei olevat selles lõigus 
aastatega midagi muutunud . 

Peaaegu muutumatu oli 
pilt Länsisatamas: Wärtsilä 
järeltulija Masa Yardsi laeva
tehases seisis ookeanilaev 
samal kohal, kus viis aastat 
tagasigi. Ainult siis oli selle 
nimi "Ecstasy". Vahepeal on 
valminud "Fashination" j a 
nüüd värviti "Imaginationi" 
— Soome laevaehitajail pais
tab tööd jätkuvat. 

õh tu l said passikontrolli 
järjekorras kokku niihästi 
need, kes päeva jõulumaal 
veetnud kui ka need, kes 
Stockmanni jõuluakendega 
piirdunud. Lisaks kõik, kes 
veel enne pühi tahtsid koju 
sõita. 650 reisijat oli paras 
laevatäis, nii et kellelgi üle
aru ruumi ei olnud. Väikesed 
väsinud jõulureisijad uinu
sid, kes ema-isa kaisus, kes 
tugitoolis, kilekott kinkidega 
õrnalt süles. Täiskasvanuid 
lagus kõikuvas laevas tuk
k u m a trepiastmeile j a liht
salt koridori põrandalegi. põrand* 

* * * Laevaperele oli see viimane 
sõit kindlasti raske. Puhan
guti 20 m / s paisuv tuul j a 
tugev lainetus kõigutasid 
laeva. Sel ajal, kui oli vaja 

j u b a kaupu kokku koliata j a 
arveid kokku lüüa, tuu nae
ratada veel kõigile, kes mida
gi tahta oskasid, "õlut enam 
ei ole. Ei, viina ka mitte. Ehk 
võtate viskit?" soovitati baa
ris soome mehele. Veidi pet
tunud, leppiski too viskiga. 
"Kohvi teil ometi on?" küsis 
järgmine külastaja. "Ei ole 
enam." — "Aga ehk on ometi 
jäävett?" — "Seda veel na tu
k e on," pakuti lahkelt naera
tades. 

See vist ongi teenindaja 
professionaalsus. Halva il
maga, reisijaid täis laevas, 
kus kõigile enam kõike ei jä t 
kunud, tuli võimalikult kii
resti oma töö lõpetada, et 
veeta jõulud teadmata, kui 
kauaks peab teenitud rahast 
jä tkuma. Ning jaksata see
juures naeratada j a leida 
lahket sõna igaühele kuni 
tolle reisi lõpuni. Nad jaksa
sid tõepoolest naeratada, sü
daööni välja. 

"Eminre" peadirektor Olo 
Kõllo kinnitas jaanuari esi
mesel nädalal, et kõik soovi
jad "Corbiere'ilt" on uue töö
koha leidnud. 

Madli Vi t ismann 

"Näeme kindlasti, ainult ei tea, millisel laeval", ütles 
kapten Toomas Tammeorg (vasakul) hüvastijätuks. 

Ideaalmaastik 
15. detsembril oli Bureau Veritase Eesti AS-i korraldatud 

seminar, mis tutvustas firma tööd ning pikemalt standardeid 
j a mereohutust. 

Kohal olid Bureau Veritase Põhjamaade regiooni esindaja 
Christian Guinardja Soome kontori surveyor Curt-Olqf Ek-
lund, kes tutvustasid oma tööd j a huvi Eesti vastu. Tehti tea
tavaks ka see, et firmat esindab Eestis nüüd Bureau Verttas 
Eesti AS Hiid Lepalaane vedamisel. 

Bureau Veritase näol on tegemist küllaltki eaka klassifikat
siooniühinguga, see on asuta tud 1828. a. Esimesed eeskirjad 
puulaevadele kehtestati 1851. a., raudlaevadele 1858. a. j a 
teraslaevadele 1880. a. Praegu töötab 140 riigis 4000 eksper
ti, kes ei tegele ainult merendusega, vaid ka rahvusvahelise 
kaubanduse, lennunduse, autonduse, keskkonnaprojektide, 
tööstuse probleemide, logistika j a veel paljude harude konsul
tatsioonide, klassifitseerimise, eeskirjade väljatöötamise, väl
jaõppe ja teab millega veel. Peakorter a sub Pariisis, Põhja
maade keskus Kopenhaagenis. 

Tallinnas TA Presiidiumi hoones läbi viidud seminari põhi
raskust kandis Paul Clarke, kes alustas klassifikatsiooni
ühingutes töötamist 12 aastat tagasi Inglismaal, on jõudnud 
seda tööd teha ka Taanis, Saksamaal j a nüüd on BVISM Co-
d&i juhtiv assessor. 

Tema mitmetunnine loeng hõlmas kaht põhilist teemat: ISO 
(International Organisation for Standardsj 9000 j a teisi s tan
dardeid ehk kvaliteedinõudeid ning ISM Koodeksit (Internatio
nal Sqfety Management Code). Meisterliku loengupidajana 
suutis ta säilitada aktiivse kuulamise j a kaasamõtlemise ning 
anda arvukalt soovitusi tulevase töö paremaks tegemiseks. 
Vähemasti ettekujutuse sellest, kuidas see ideaalis peaks väl
j a nägema. 

Põhirõhk tema esinemises oli asetatud tööd tegevate ini
meste motiveerimisele ning igaühe vastutustunde suurenda
misele. Ta toonitas, et ISM Koodeksi objektideks on inimesed 
j a keskkond, see tähendab, et peaks vältima inimestele vigas
tus te tekitamist või nende surma põhjustamist ning keskkon
na reostamist. 

Praktilise töö seisukohalt olulisemaid dokumente ning nen
de koostamist käsitles ta ka. Firma nimel lubas hr. Clark abi 
osutada meie spetsialistide väljaõpetamiseks. 

Kuigi "Estonia" oli kõigil meeles. Jäid küsimused seekord 
esitamata. 

Reet Naber 
( 
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29.—30. novembrini oli 
Tallinnas Eesti Veeteede 
Ametü külas Soome Meren-
kulkuhallituse (Meresõidu 
Ameti) peadirektor Kyösti 
Vesterinen. 

Eesti Veeteede Ameti pea
direktor Kalle Pedak ütles, et 
naabritega Soomest on meie 
veeteede ameti loomisest 
peale olnud tihe koostöö, 
mõistvam ja parem kui teiste
ga. Seekordne visiit oli jätk 
eelnenud tööle. 

Sedasama kinnitas Kyösti 
Vesterinen. Ta ütles, el pal
ju kordi on meie veeteede 
ameti spetsialistidega koos 
istutud Ja oma probleeme 
arutatud. Palju on koos korda 
saadetud, aga seekordne vi
siit oli eriti pingeline, sest va
rem ei ole olnud niipalju rin-
gikäimist ning otse Kohapeal 
tegevusega tutvumist. Olgugi 
et ringikälmtne piirdus hr. 
Vesterlse väga pingelise aja
kava tõttu Tallinnaga, õn
neks leidis hr. Vesterinen 
aega natuke ka Soome me
rendusest rääkida. 

Miks tulite seekord Tal
linna? 

Kuu aega tagasi istusime 
koos meie ja teie meresõi
duametite peaspetsialistide
ga Helsinkis. Arutasime läbi, 
mis me kumbki teeme j a 
kuhu oleme teel — meil on j u 
mõlemal ühesugused huvid. 
Helsinkis leppisime peadi
rektor Kalle Tedakuga kok
ku, mis s u u n a s koostööd pa
randada. Nüüd olen koha
peal oma silmaga näinud, 
mis s u u n a s Eesti areneb. 
Omavahelise tihedama kok
kupuutumise tulemusena 
võime ühistööd veelgi paran
dada. 

Meie oleme oma meren-
d usad min ist rats iooni pikka 
aega üles ehitanud ja seega 
on meil olnud aega mõelda ja 
kogeda, mis on olnud hästi 
ja mis halvasti. Siin alles ehi
ta takse merendusadminist-
ratsiooni üles ning võib-olla 
võiks meie kogemustest na
tuke kasu olla. Sest meiegi 
oleme vigu teinud ning nen
de teadmine võiks teile Kasu
lik olla. 

1996. aastal tähistame 
300. aastapäeva. Septembris 
1696 alustas Soome Lootsi-
amet, sestpeale loeme oma 
algust. 1917. aastal olime 
esimene institutsioon, mis 
iseseisvas Soomes asutati. 
Sealt peale on seda üles ehi
tatud. Kogu merendusse 
puutuv seadusandlus j a 
muu, mis merendusse puu
tub, tehakse meil. Me oleme 
siin arutienud selle otstarbe
kuse teemal, kuid on järel
dusele jõutud, et väikseses 
riigis on parem, kui kogu 
merenduslik tegevus on 
koondatud ühe organisat
siooni kätte. 

Praegu on meie teenistu
ses 23Ö0 inimest. 

Kuhu liigub Soome me
rendus? 

Euroopa Ühenduseiga (EÜ) 
liitumine meile ilmselt suur i 
muutusi kaasa ei too. Mere
sõit on olnud rahvusvaheline 
kogu aeg ja midagi drastili
selt uut siin ei saagi olla. 
IMO eeskirjad ja seadused 
on kehtinud rahvusvahelir 
selt kogu aeg. Muidugi, EÜ 
varasemad liikmed on taotle
nud, et meresõidus rakenda
taks karmimaid meetmeid, et 
saavutada suuremat turvali
sust ning riigid peaksid kii
remini heaks kiitma ja rati
fitseerima uued nõudmised. 
Palju on otsuseid, mis ei ole 
hakanud toimima sellepä
rast, et pole olnud piisavalt 
maid, kes oleksid vastavad 
konventsioonid ratifitseeri
nud. Selles osas võib hakata 
ajama tugevamat joont. 
Usun, et kui eri maade polii
tikud ja merendusadminist-
ratsioonid tegutsevad koos, 
saavutatakse paremaid tule
musi. 

Meile võib kasuks tulla 
kas see, et muutuvad ranna-
sõiduseadused. Soodsamaks 
— kui meie lähisõidulaevad 

Bääsevad ka teiste Euroopa 
henduse maade sadama

tesse. See muidugi eriti suur 
võit ei ole, aga natuke ikka. 
Soome on .Ikkagi niipalju 
kõrval, et EÜ laevad vaevalt 
siia tulema hakkavad, lisaks 
on meil ka talv. 

Meil on viimasel ajal teatav 
areng toimunud nn. väike-
tonnaažilise laevastiku osas 
(4000 dwt ja selle ringis). 
Umbes kümne aasta eest 
saadi aru, et Soome tonnaaž 
tuleb välja vahetada ja uuen
dada. See tahendab, saada 
selline laevastik, mis sobiks 

Soome merendusest 
meie tööstustoodangu välja
veoks. Meie toodang on prae
gu kosunud ning laoseisud 
vähenenud, seega on vaia 
selliseid väiksemaid, spetsii
filisi laevu kaupade veoks, 
mis suudavad ülal pidada ti
hedamat liiklust. Valitsuse 
maksu - ja laenuprotsendi-
poliitika abiga saavutati see, 
et alustati uute, jääklassiga 
aluste ehitamist Soome 
jaoks. See poliitika andis 
tõesti häid tulemusi, me sai
me paarkümmend head j a 
efektiivset laeva, mis on ka
sulikud talvel. Meil on ju 
vaja jääklassiga, aasta ringi 
töötavaid laevu. Praegu me 
arutame, et samasuguseid 
jääklassiga laevu oleks vaja 
juurde saada. Meil pole õn
nestunud saada riigieelar
vesse piisavalt raha, et seda 
Poliitikat edasi toetada, 

raegu on küsimus valitsuse 
laenu-toetuse-rahades: see
ga võtab riik oma kanda tea
tava osa laevade muretsemi
seks tehtud pangalaenude 
protsendist. J u t t on suhteli
selt väikesest summast, nii 
800 miljonist FIM-ist. 

Meil on tõsine probleem 
möödunud aas ta kogemuse
ga, kui selgus, et meil pole 
Eiisavalt jääklassiga laevu, 

aevad jäid hiljaks, meie j ää 
lõhkujad ei jõudnud abista
da kehvapoolseid laevu, mil-
leljääklass puudus . 

Teiselt poolt polnud meil 
piisavalt jaälõhkuja-võimsu-
si — siit tekib küsimus, 
kumb on muna, kumb kana. 
Aga me oleme lähtunud eel
kõige sellest, et tuleb ehitada 
korralikud meie oludesse so
bivad laevad. 

Muidugi tuleb arvestada 
sellega, kas kaubanduse 
mahtu lisandub ja palju meil 
jäämurdjate võimsusi üldse 
vaja läheb. Praegu on näha 
kasvu, käive on eelmise aas
taga võrreldes suurenenud 
18%, ja tõusu võib prognoo
sida edaspidigi. Arvestatav 
võiks olla Vene transiidi kasv 
Soome sadamate kaudu, 
kasvama peaks ka raudtee-
ja maanteeliiklus. See aga 
tähendab, et meil on jäälõh
kujaid juurde vaja. 

Kui me hankisime "Fenni-
ca" ja "Nordica", oli meie ees
märk säilitada jäälõhkujate 
arv endisel tasemel. J a siis 
müüdi kohe ära "Tarmo" ja 
"Varma". Jä rsku olime olu
korras, kus oli olnud kuus 
kerget talve ja usuti , et kõva 
talve enam ei tulegi. Sellepä
rast säilitati ka suhteliselt 
kehvas korras jääklassita 
laevu. Kõva talv tuli just siis, 
kui meie tööstus sai "veda
ma", eksport läks käima. Kui 
me siis merel piirangud keh
testasime j a teatasime, et 
ilma jäätugevduseta laevu 
me ei aita, tekkis äkki laeva
de puudus. See tegi selgeks, 
et jäälõhkujaid on juurde 
vaja. Oleme plaaninud telli
da ühe mitmeotstarbelise 
"Fennica"-tüüpi jäämurdja 
lisaks, aga väiksema, spet
siaalselt Soome lahele mõel
dud, kus väga suur t võim
sust vaja ei lahe. Nii pääse
me ka natuke odavamalt. 

"Fennica" on töötanud 
kaks aastat, "Nordica" ühe. 
Oleme välja arvestanud, et 
kui meie jäälõhkujad seisa
vad kai ääres vähemalt pool 
aastat, ja neil on kogu aeg 
meeskond peal, välja arva
tud see poolteist kuud, mis 
neil on puhkus , siis nende 
kahega, mis nad on välja 
prahunud, teenime vähemalt 
palgad tasa ja natuke juurde 
ka. Mi see on ka olnud. Võin 
öelda, et me oleme läinud 
hoopis uuele turule, koos
tööle naftakompaniidega. 
Selle turu pärast on olnud 
paras võitlus. Meid on pan
dud proovile, kuid oleme end 
müüa suu tnud . 

Ise oleme sealt ka palju 
õppinud. Meil on olnud üle
liigseid kulusid, pole osanud 
väljaminekuid alati opti-
maalseina pidada. Aga sel
lest hoolimata võime öelda, 
et oleme pluss-poole peal. 

Kuidas suhtute arvamus-
se, et reisilaevad võiks sa
muti Soome paralleelre-
gistrisse kanda? 

Ma arvan, et seda veel ei 
tule. On vaja jalg maha saa
da Eesti ja Soome vahelises 
reisilaeväliikluses. Selge see, 
et praegu on Soome lipu all 
kulud suuremad kui Ees ti 

lipu all. Kuid me oleme läh
tunud sellest, et "katvattu 
vesi el kalvossa pysyy" j a sel
lepärast arvan, et seda suun
da ei saa teistest eraldi võtta. 
Samasugune on j u Rootsi-
liiklus. Vähemalt esialgu 
paistab, et see ei lähe käima. 

Kuidas reisilaevade ree
derid tax-free kaubanduse 

^lõpetamise järel hakkama 
saavad? 

hendid selle saavutamiseks. 
Nii on võimalik saavutada ka 
paremaid tulemusi. 

Võime öelda, et oleme oma 
ametiga tasemel püsinud. 
Hoolimata sellest, ei tagasi
minekust (lamast) tulenevalt 
on olnud kärpimisi riigieelar
vest ja on vaja olnud koonda
da inimesi. Aga üldiselt ole
me hakkama saanud. Veidi 
tulugi toonud. Oleme ses 
suhtes natuke paremas olu-

Peadirektorid: Kyösti Vesterinen ja Kalle Pedak 

Seda on raske prognoosi
da, kuid reederid peaksid ole
ma ette valmistatud selleks, 
et see kaubandus lõpeb. Mui
dugi on mõni võimalus sellest 
olukorrast välja tulla. Arves
tada võib Turku—Stockholmi 
liini, kus vahepeal võib Ahve
namaale sisse põigata. J a 
võib asja ka nii lanendada, et 
sõidetakse Tallinna kaudu. 
Nii võib tax-free kaubanduse 
säilitada. Ma usun, et "peh
me" poliitikaga võib seda pa
randada, kasvõi sellega, et 
vaadata, kui palju alkoholi 
võib kaasa tuua. Ma usun, et 
reisi-ja kaubalaevad säilivad 
endistes funktsioonides, 
kuid neid kuldaegu, mis on 
olnud, enam tagasi ei saa. 

Kuidas seletada Soome 
laevaehituse tipputõus
mist? 

Ei, see pole olnud mingi 
kiire tõus. Soome laevaehitus 
on kogu aeg olnud kõrgelt 
hinnatud, eriti kui arvestada, 
et jäälõhkujaid on aina Soo
mes ehitatud ja ka suuri me-
rematkealuseid on Soomes 
palju tehtud. Nüüd on uus i 
harusid juurde tulnud. Jaa 
panlastele on tehtud reisilae
vu, seda pole enne olnud. J a 
teine uus asi on gaasilaevade 
ehitamine. Väga tahtis on ol
nud see, et on osatud ühen
dada kogu see oskusteave, 
mis on Kvaerneril kasutada, 
kulutuste vähendamisega. 
Kui mark nõrgenes, võimal
das see hinda alla lüüa. 
Tähtsusetu pole muidugi ka 
see, et välja on töötatud 
täiesti uued kontseptsioonid 
reisilaevade ehitamisel, see 
on eeldanud spetsiaalseid os
kusi, ja meil on need olnud. 
Eriti paistab see silma mit-
meotstarbeliste jäämurdjate 
väljatöötamisel. See pole 
enam varasem Wärtsilä-tase, 
see on hoopis uus . 

Milline on olnud kõige 
raskem merenduspoliitika-
alane otsustus, mis on tul
nud teha? 

Raske j öelda. Olen lähtu
nud põhimõttest, et ka selli
sel väga traditsioonilisel tege
vusalal kui meresõit on vaja 
ajaga kaasa minna. Problee
midele tuleb vaadata veidi 
laiapilgulisemalt ning kaa
saegsemalt. Tuleb mõelda 
kaugemale tulevikku ning 
probleemid pikas perspektii
vis läbi mõelda. Tuleb mõel
da, kuidas saaks traditsioo
nilist meresõidusektorit pan
na mõtiema perspektiivse
malt. Sest meresõit on nii 
konservatiivne ala, et öeldak
se, et alati on nii tehtud ja nii 
on vaja ka edasi teha. Sellest 
nõidusunest on vaja ärgata. 

Teatavas mõttes on olnud 
raskeid otsustusi vala teha, 
ennetamaks sundolukord!. 
See tähendab seda, et on vaja 
teha otsus enne. kui olukord 
seda peale surub. Ehk võtta 
algatus enda neale, et suuna
ta arengut selles suunas , mis 
on vajalik. Mitte oodata, et 
keegi tuleb ja ütleb, et seda 
või teist on vaja teha. Kui sa 
ise midagi teed, saad valida 
endale sobivama tee ning va-

korras, võrreldes nende 
ametkondadega, mis peavad 
rahulduma vaid palgaraha
dega, sest meil on ka oma 
sissetulekuallikad. Aga see 
nõuab enam tööd, ilma selle
ta ei tule ju midagi. Ka vas
tutust oma sissetulekute j a 
väljaminekute eest. 

Kas tunnetate valitsuse 
tuge ja mõistmist? 

Ma võin öelda, et meie va
litsus mõistab., merenduse 
tähtsust riigile. Ule 80% meie 
väliskaubandusest on liiku
nud meritsi. Teine tegur on 
talv. Tööstusringkonnad 
mõistavad väga hästi, et on 
vaja jäämurdjaid. Elatusva-
hendina on merendus möö
dapääsmatu. Sellele tuleb 
suuna ta piisavalt kogu riigi 
ressurssej seda ei sasTkuida-
gi eirata. Ilma meresõiduta ei 
püsi Soome majandus, rää
kimata selle edasiarendami
sest. Sama lugu on teil siin 
Eestis. 

Igaüks peaks aru saama, 
kust tuleb raha — väliskau
bandusest . Majandust ei s aa 
üles ehitada sel moel, nagu 
me vahel siin Soomes ütle
me, "üksteise särke omal 
maal pestes". Raha tuleb 
juurde väljast. Tuleb minna 
Itta või läände, ja põhiliselt 
minnakse meritsi. Kui inf
rastruktuur ei ole selleks val
mis, siis raha ei tule. Kah
juks on see lihtne tõde, mil
lega poliitikutel tuleks arves
tada, et ehitatakse pikaks 
perioodiks, kuigi lihtsam on 
mõelda lühikese aia peale. 
Võib ühe teejupi välmis ehi
tada, see on konkreetselt 
käega katsuda. Aga see, et 
mereteed hoitakse Korras, et 
investeeritakse sadamatesse 
j a meresõiduohutusse, see 
on pikaajaline töö j a seda 
kohe ei nae. See on tõö, mida 
tehakse tuleviku huvides. 
Sellega kindlustatakse see, 
et laevandus töötab, et sada
mad töötavad ka tulevikus. 
Kui ma siit lahe teiselt kal
dalt vaatan, oleks hea, kui 
seda ka siin mõistetaks. 

Võib öelda, et Eesti on 
vana meresõidumaa. See va
heaeg, mis siin on olnud, on 
mõndagi arusaamades 

muutnud: mis tähtsus mere
sõidul tegelikult on ja kui 
palju tuleks sinna investeeri
da, et tulevikus tugev riik 
olla. 

Enamasti kiputakse 
meid hoolega õpetama. 

Ütieksin nii, et pagana 
kerge on õpetada, et tenke nii 
j a tehke naa. Minu meelest 
on üks küsimus, mis tuleb 
läbi mõelda: suhtlemine ida
naabriga. Väliskaubanduse 
seisukohalt on väga oluline 
kaubavoogude liikumine. 
Transiidi osas võistlete te 
Soomega, aga ma arvan, et 
sest jätkub meile mõlemale. 
Sinna oleks vaja rohkem in
vesteerida. Tuleb parandada 
infrastruktuure, mõelda, 
kuidas saaks sadamad tões
ti efektiivselt tööle, et edasi-
pidi edasi minna. 

Meil Soomes räägitakse 
palju sellest, mis on abi ja 
mis mitte. Eestlaste ene-
seuhkus avaldub vahel sel
les, et öeldakse, meil pole 
mingit abi vaja. Küsimus ei 
ole selles. Mele uhkuseks on 
see, et siin on samasugune 
organisatsioon (veeteede 
amet), kellega me saame 
koostööd teha, sest see orga
nisatsioon tunneb tõesti vas
tu tus t mereasjade arengu 
eest. Meil on nii palju ühist, 
et koostöös saaksime nii 
mõndagi ära teha mõlema 
poole meresõidu arendamise 
j a turvalisemaks muutmise 
neaks. Otsus tuleb ise teha. 
Olen mõelnud, et kui ise 
peaksin olema mereadmi-
nistratsiooni ülesehitamise 
eesotsas, kasutaksin küll 
võimalust igati kuulda teiste 
kogemustest, aga ma tean ka 
väga hästi, et isegi parimate 
juristide nõuanded tuleb 
oma kogemuste põhjal läbi 
kaaluda, sest teoreetiliselt 
perfektne soovitus ei pruugi 
sugugi sobida praktilisse te
gevusse. 

Soomes kehtib meresea-
dus pikka aega. Mida see 
annab? 

Hiljaaegu me muutsime 
oma mereseadust ("Mert-
laki" ) . Meie mereseaduse 
olemasolu annab meile raa
mid tegutsemiseks, s.t. an
nab mängureeglid. Seal on 
kirjas volitused, mida meie. 
amet teha võib. Selleks, et 
iga kord ei oleks vaja minna 
parlamenti või valitsusse kü
sima, kas me võiksime seda 
või teist teha. Kui riigis juba 
on asjatundlik organisat
sioon, siis tal on ka teatud 
õigused. Kui see organisat
sioon ei oska oma õigusi 
maksma panna, siis tuleb 
seal inimesed välja vahetada. 

Mis mind Eesti osas kõige 
kurvemaks teeb, on see, et 
maal j a merel on merenduses 
palgavahed nii suured. Tu
leks ükskord aru saada, et 
rahvuslikku merendust ei 
saa üles ehitada parimate 
asjatundjateta, mis tähen
da!) seda, et neile tuleks ka 
kaldal väärilist palka maks
ta. Ilma toimiva ja targa me-
rendusadministratsioonita ei 
ole võimalik tulevikus hästi
toimiva merenduse eksistee
rimine. Kaldatöö on kohati 
palju olulisem ja raskem, kui 
merd sõita. Tahaksin näha, 
et see suhtumine ka Eestis 
pinda leiaks. 

Niikaua, kui palgavahe on 
selline, ei saagi korralikku 
riiklikku ametit j a poliitikat 

Eüsti. Seda võid üsna otse 
iriutada. 
Küsimus on ju selleski, 

kas teil on üldse piisavalt 
meresõitjaid? Valitsuse mure 
peaks olema rakendada pari
mad neist merenduspoliiti-
kat ellu viima. Mingit alla
hindlust ses osas olla ei või, 
sest rahvusvaheline tase on 
teada. Väliskaubandus on 
selles osas kindel indikaator. 

Vestles Reet Naber 

«Kaluri Leht» l i itus «Eesti Maaga» 
1994. aasta viimases, kümnendas "Kaluri Lehe** numb

ris meenutab keskkonnaminister Vootele Hansen, et Jee
suse esimesed kaaslased olid kalurid... Lehes on ju t tu Lää
nemere kalanduskonverentsist Warnemündes ja Kalandus
liidu teabepäevast. Lugejat teavitatakse Eesti ainsa avame
rel töötamiseks sobiva uurimislaeva "Livonia" käekäigust: 
alus hakkab tähtajalise lepingu alusel Antarktika suve 
jooksul Tulemaal asuvast Ushuaia sadamast tegema reise 
ökoturistidega. Eru lahe äärsest elust. "Räpsa kalaühis-
tust j a selle uuest traallaevast "Eldorado" on samut i ju t tu . 
Pea uhe külje neljast täidab "Kassapõhise raamatupidamis
arvestuse kord". "Kõne all on hinnad Riia kalaturul; jä tkub 
äriinfo avaldamine. 

Toimetaja teadustab oma veerul, et edaspidi hakkab "Ka
luri Leht" osaliselt ilmuma ajalehe "Eesti Maa" vahelehena 
üks kord kuus". 

Lehe moto on seekord Goethelt. 
Mari Vamba 
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Ons's meremeestel ametiühing? 
[9713. Laevaomanik annab ametiühingukomiteele tasuta 

kasutamiseks vajalikud ruumid koos vastava sisustuse, kütte, 
valgustuse, valve, side- ja transpordivahenditega, tagatakse ka 

-nnimuie koristamine. . 

Selle küsimuse pea le ula
tas hallipäine kapten kaks
keelse b rošüür i kollektiivle
pinguga j a osutas hüüumär-
gistatud punktile. "Kui selle 
punktini jõudsin, polnud 
mõtet e n a m edasi lugeda." 
Ning j u t u s t a s järgmise loo. 

Kolmkümmend aastat ta
gasi edutati ta vanemtüüri-
meheks, senine vanemtüüri
mees kapteniks. Ent paari
kuulisel remondiajal kumma
legi uue ametikoha Järgi pal
ka ei makstud. Vastne kap
ten loobus vaheraha nõud
mast, aga värske vanemtüü
rimees kirjutas avalduse 
ametiühingule. 

Oli seal Lev P., kes saatis 
avaldaja töökotta töötülide 
komisjoni esimehe jutule. Ol
nud seal mingi keevitaja, kes 
ei teadnud, mispidi toda pa
berit kättegi võtta, ja öelnud, 
et ega teona, Lev Isaakovitš 
on ikkä+ise otsustanud. Läks 
vanemtüürimees tagasi. Lev 
P. öelnud, et konsulteerib S-
ovaga,*tolleaegse töö ja tööta
su osakonna juhatajaga. Tal 
oli hulk kaustu dlja obnaro-
dovanija ja üks dlja služeb-
nogo polzovanija. Selles vii
mases olid need käskkirjad 

ja muud dokumendid, milles 
töötajaile midagi head lubati. 
(Selline asjale lähenemine 
olevat pr. S-ovale kunagi too
nud ministeeriumi noomituse 
palgafondi ülemäärase kok
kuhoiu eest 100 OOO rubla 
palgafondi olevat kasutama
ta jäänud. Teise käega olevat 
talle kokkuhoiu eest antud 
10 000 rubla preemiat ja 
"Volga" ostu luba.) 

Vanemtüürimees kaebas 
Moskvasse. Sealt tuli teade, 
et on olemas käskkiri, mille 
alusel tuleb maksta uut pal
ka kogu uues ametis oldud 
aja eest. Teade tüll avaldaja
le, ent ametiühingu esindaja 
Lev P. väitnud, et tema pole 
niisugust teadet saanud. Al
les siis, kui esialgse avaldu
se esitamisest oli möödas 1 
aasta ja 1 päev, teatanud ta: 
teil on küll õigus, aga kah

juks on aastaga asi aegunud 

ja seetõttu pole võimalik saa
mata palgaosa välja maksta. 

Igaüks ei vaevu esitatud 
küsimuse peale mälestusi 
jutustama, mõni lööb lihtsalt 
käega. Mõni lisab: "Mida te 
si lmas peate? Kas hr. Štš. või 
h r . S. ametiühingut?" Mõni 
küs ib : "On's t a meil olemas?" 
Mõni teatab kategooriliselt: 
**Pole meil mingit ametiühin
gu t . Aga vaja oleks!" 

Näinud j a kuulnud ame
tiühingu teema arutlusi Eesti 
Meremeeste Liidu juhatuse, 
volikogu ja üldkogu koosole
kui l ning üksikuid arglikke 
katseid liidu liikmete eest 
välja astuda, jääb üle nõus
t u d a pensionil merendusjuhi 
seisukohaga. Ta väidab, et 
ülaltpoolt ametiühingut teha 
ei saa, see tekib ise ja alles 
s i is , kui meremehi juba kül
lal t suur hu lk tööta on jää
n u d . 

Teame, et isegi pisikese ja 
kokkuhoidliku ajalehetoime
t u s e ülalpidamine on täna
päeval hirmkallis. Aga ame
tiühing vajab organisaato
reid, juriste, haigus- ja töö-
tutoetusi jms . , eelkõige aga 
sõltumatust. Nii on ühtlasi 
selge, et töötud meremehed 
s e d a ülal p idada ei jõua. 
Nõiaring. Ebakindlus ja ra
hulolematus näikse aga sü
venevat. 

Arvavad 
Uue ametiühingu tegemisel 

tuleks altpoolt peale nakata. 
"Es to nia" ka tas troqf nä itas 
ära, kui väga on ametiühin
gut vaja: kui hakati küsima, 
et kes teie õigust kaitseb, tuli 

öelda, et ei keegi. Olemasolev 
ametiühing on nagu jutumär
kides. 

* * * 
Vajadusel maksaks liikme

maksu kasvõi 5% — kui see 
organisatsioon tõesti meie 
õigusi kaitseks. Pole ju mõist
lik, et palga tõstmiseks laeva 
personal ähvardab 2 päeva 
streigiga — niisugune juhus 
on olnud. Usun, et sinna as
tuksid ka kaubalaevastiku 
mehed. Puudub ju kindlus
tunne, et kunagi mõne laeva
ga jälle midagi ei juhtu. Või 
saab lihtsalt üks inimene 
viga. Praegu peab laeva juht
kond püüdma tema kompen
satsioonide saamise eest hea 
seista, ametiühing pole sel
leks midagi teinud. 

* * * 
Laevades on tööl väga suur 

hulk inimesi, ja ei saa niimoo
di, et igaüks võtab ise töökoo
deksi, töölepingu ja hakkab 
siis ise oma õigusi kaitsma. 
Välismaa pealt on ju näha, et 
ametiühingud toimivad hästi. 

* * * 
Kui olin esimest korda 

täiendusel ja sain teada, kui
das Soomes toimib töökaitse, 
kukkus mul hulgaks ajaks 
suu lahti. Meil oli see kõik ju 
ainult paberil. Missugune 
jõud on töökaitseinspektortb 
võib trahvi teha, võib ettevõt
te kinni panna, kuni kõik vas
tab seadusele. Ja ametiühing 
nõuab sunnitud seisuaja eest 
kompensatsiooni välja. 

Laevaarsti hooleks on ka 
kontroll p u h t u s e ja pakuta
va üle laevarestoranides-
baarides. 

ei ole see asi teil laevas juh
tunud, vaid 4—5 päeva vana. 
Kui küsid, et miks kodus 
arsti juurde ei mindud, vas
tatakse: aga meil maksab see 
ju palju. 

Olen terapeut — üldarst. 
Ülikoolij argne sõjaväeeriala 
on välikirurg. Praktiseerisin 
seda asja neli kuud Riias, 
küll kuival maal. Selle tõttu 
oli laevas kohanemine siiski 
kergem. Riia-aeg sat tus mul 
just Afganistani sõja lõppu, 
ja sealt tuli "materjali" nii 
palju, et sai tõesti kõvasti 
harjutada. 

Mari Vamba, 
Madli Vit ismann 
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Ametiühingu kaitset oleks 
vaja nii katastroofide ja vi
gastuste puhul kui palgavõit
luses. Aga ka näiteks siis, 
kui juhtub nii, et laev läheb 
rendileandjale tagasi, ja 
meeskond jääb teadmatusse. 
Nätteks osa "Balanga Quee-
ni" meeskonda läks laeva ära 
viima, teine jäi istuma ja ei 
teadnud, kas saab tööd või 
el "Ambassadori" tulekul 
lasti "Balanga" omad algul 
kõik lahti, ja alles siis võeti 
"Ambassadorile" tööle — tõsi, 
mitte kõik 

Ja ajutise lepinguga on 
üldse sant tunne. "Corbiere'1" 
omad naeratasid viimasel 
reisil küll südaööni, ägajaid 
jõulude ajaks ometi teadma
tusse. 

* * * 
Töötukassa saab kogune

da alles aastatega. 

* * * 
Kes asja ajab, peab olema 

maal, aga tal peab olema me
remehe hing — peab olema 
ise merel töötanud. Ja kuidas 
saada kokku vähemalt 100 
inimest, et siis minna oma 
ametiühingu-mõtet seleta
ma? Kui on vaid 10, lastakse 
need lihtsalt lahti, ja kogu 
lugu. 

* * * 
Vaja on kaitsta ka välislir 

pu all sõitvate meie inimeste 
õigusL Kas oleme ikka veel 
harjunud, et keegi teeb meie 
eest kõik ära nagu vanal ajal, 
ja meie muudkui tõstame 
kätt? 

Tööandja ülalpeetav ame
tiühing ei rahulda enam? 

Sinna on liikmeks jäänud 
kaubalaevastikua töötavad 
inimesed. Ja see on passiiv
seks jäänud. 

Reisilaevade inimesed 
võiksid luua ametiühingu 
koos nendega või eraldi, nii et 
nemad hiljem liüuks uuega. 
Aeg sunnib tagant. 

* * * 
93. aastal oli kollektiivle

ping, 94. aastal ei olegi. Vana 
kehtivat edasi, kui uut pole 
tehtud... 

Lepingu sõlmib tööandja
ga organisatsioon, keda te ei 
pea oma esindajaks? 

Me ei tea, kas ta on meie 
esindaja — ei näe tagasisi
det. "Corbiere'1" lugu näitab, 
et keegi ei kaitse. 

Töötu madrus on ikkagi 
madrus, aga töötu koristaja 
võib ka maal mõnd kontorit 
minna koristama. 

Võib-olla peaks ametiühin
gus olema kaks sektsioont 
meremehed ja teenindajad. 
Me ei saa teha nagu Rootsis, 
et on 3 merega tegelevate ini
meste ametiühingut — oleme 
väike riik ja raha vähe. Min
git mõtet ei ole killustuda. 
Mõni võib ju hiljem ühisest or
ganisatsioonist välja kasva
da, nagu näiteks riigimere-
meeste oma. 

* * * 
Selletaolisi arvamusi on 

varemgi kuulda olnud, aga 
mitte nii lühikese ajajooksul 
nii palju ja nü sarnaseid. Kas 
näitab see, et tööta jäänud 
(jääda võivaid) meremehi on 
piisavalt palju või pigistab 
king kuskilt mujalt? Küllap 
on ka "Estonia" hukk pan
nud mõtlema riski hinna üle. 

Kui leidub neid, kes ta
haksid oma mõtteid teistega 
jagada, kirjutagu toimetuse
le aadressil: EEOOOl Tal
linn, Pikk 70, "Meremees". 

Mari Vamba 
Madli Vi t ismann 

Tööaeg 
"Mare Balticumi" arst 

Aivar K a u r : 
Minu er ia la inimesed on 

maailmas üldse küllalt kõr
gepalgalised ja laevas lähe
neb nende tasu kapteni oma
le. Läänes on arstide ameti
ühing nii tugev, et palgatase 
on ühtviisi kõrge, töötagu 
tohter s i i s maal või merel. 
Seepärast polnud Soome— 
Rootsi laevaliinidel s e n i üld
se arste — kallis pidada. Kui 
oli, siis medõde. Läänemerel 
on infarktiga laevas surdud . 
Nüüd, p ä r a s t "Estonia" huk
ku, on haka tud t ah tma , et 
reisilaevades oleksid ikka 
arstid ka. 

Kusjuures neil on laevades 
niisugused arstiruumid, et 
lihtsalt kadedus tuleb peale 
— nii häs t i sisustatud. Meie 
tegime s i i a laeva oma ruumi 
sellisesse kohta, k u h u nii 
reisijail k u i meeskonnal on 
ühtmoodi hea juurdepääs. 
Pidime Roots i poolele puust 
ette tegema, et arstiruumid 
tuleb v a n a s t kohast ära 
tuua: m i n a jõuan alla joosta 
küll, aga kõike vajalikku va
rustust e i s a a ju k a a s a tas
sida. Siin on aga ideaalne 
koht. Ka välja on haiget siit 
hea transportida. 

Riigil oli laevaarstidest ka
sulik lahti öelda, sest nad ei 
toonud j u haiglatele midagi 
sisse. Haigekassa p u n k te 
meie tööst ei tule — ravime 
j u põhiliselt välismaalasi. 
Seetõttu olid laevaarstid 
sunnitud võtma iseseisva tõö 
litsentsi. Maksuamet võib 

2 4 tundi 
meid kontrollida — kõik on 
kor ras . Läänes töötavad lae
vaarst id samadel alustel. 

Mu kolleegidki, kuni mõni 
ne i s t polnud minuga reisi 
k a a s a teinud, arvasid, et lae
vaa r s t on n a g u turist, teha 
pole midagi, a g a saab temast 
rohkem palka. Alles sõites 
veendusid, k u i palju siin te
gemist on. Tööaegki on ju si
suliselt 24 tund i — väike 
uneaeg on muidugi ka —, j a 
14 päeva järjest olen tööl. 
Noh, kui päras t kaasatehtud 
reis i olen kolleegidelt küsi
n u d , kas tahaksid minu ase
me le tulla, vastatakse ei... 

Olen ka varem merel o l 
n u d . Nüüd kohanesin uues
ti — valikut e i olnud. Tuleb 
e n n a s t täiendada, vanu asju, 
m ida vahepeal vaja ei läinud, 
meelde tuletada. Loksumise 
kä igus suuta traumaga te
ge lda — see võttis küll aega 
harjuda. Laine rütmi tuleb 
õppida tabama. Paljud soom
las tes t patsiendid on käinud 
u u e s t i laeva sat tudes täna
m a s : kodus a rs t id olla imes
t a n u d , mida.kõike laevas on 
suude tud korda teha. 

Lõpuks läks asi nii ku
rioosseks, et hakati laeva 
pea l laskma vanu vigastusi 
lappida, sest laevas ei tulnud 
era ld i tasuda — reisikindlus-
t u s oli olemas. Ei saa inime
se l e ära öelda, kui tuleb abi 
s a a m a , ehkki vana asjaga. 
Reisija on ju k a tarbija, j a 
t e m a on teatavasti kunin
gas . . . Teinekord lõpetuseks 
s a i ikka öeldud, et tegelikult 

Viljandis 
ei ole mitte ainult kuulus järv, vaid ka üks märksa väiksem, 
ometi aga oluline veekogu. Tolle kaldal on nimelt Eesti ikka 
veel kõige uuem teatrimaja, ilus punasest tellisest hoone. 
Sääl pidas 6. jaanuaril oma 75. sünnipäeva "Ugala" teater. 
Pidustuste kogu programmi, alates kella 18.17-st kuni tule
värgini teatrimaja katusel kell 2 öösel tegi kaasa ka Eesti Va
bariigi President abikaasaga. Sellele järgnenud näitetrupi 
peol osales omakorda näitlejanna Helle Pihlak-Meri abikaa
saga. Aga merendust puudutab lugu niivõrd, kuivõrd "Uga
la" juhi J aak Alliku ajaloolises ülevaatekõnes leidus fraas sel
le kohta, et üks teatrimaja fuajee seinu on "Tallinna Sada
ma" hiljutise peadirektori Peeter Palu krohvitud. Tol ajal juh
tis see mees teatavasti ehitustegevust. Krohv seisab seinas 
siiamaani. 

Mari Vamba 

Koondmeeskond Tallinnast tervi tab Viljandi kolleege 
vöökšopuga: Väino Laes Draamateatr is t , Tõnu Kark Lin
nateatr is t , J ü r i Äärma Kuku-raadiost. Teet Mais roosi foto 

Veeteede Aineti jõulupidu 
oli Mustpeade Majas. Peadirektor Kalle Pedak tervitas iga saa-
liastujat ja pidas hiljem lühikese kõne. Rahvast oli väga pal
ju ja, vähemalt pealtnäha, kõik ka rõõmsad ning rahul. Sai 
palju tantsida, etteasteid vaadata-kuulata, jõuluvanaga koh
tuda ja baarides istuda. 

J 
; 
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Vanadest, uutest ja uus vanadest laevadest 
Ahvenamaa on merelkäijate kant 

Ahvenamaa koosneb enam kui 65Q0 saarest, 
millest 6400 on suuremad kui 3000 m . J a kuigi 
saarestiku 24 000 elanikust enamus elab ainult 50 
saarel, neist omakorda 40% Marienhamnis, võib ik
kagi väita, et saar te ajaloos, majanduses ja kultuu
ris domineerib meresõit. Tänu oma asukohale Lää
nemeres ollakse pidevalt seotud elava kaubandu
sega ilmselt j uba viikingiaegadest. Soome ühinemi
ne Euroopa Liiduga jättis saartepiirkonnale eran
dina tax-^free-kaubanduse alles ka pärast 1999. 
aastat. Ainuüksi tänu parvlaevanduse kiirele aren
gule 1960. aastatel on saarestiku majanduse olu
lisemaks osaks tõusnud turism, millest saadavad 
sissetulekud on ühed olulisemad. Laevandus on 
oma kõrgaegadest, XIX sajandi teisest poolest kao
tanud palju oma tähtsusest. Viimased aastad on 
toonud kaubalaevastiku välialipustamise ning 
müügi, kuid oluline majandusharu on see senini. 

Loomulikult on Ahvenamaa elanikud olnud 
meresõitjad 

Esimesed kalurid-kütid tulid sinna 4200 e.m.a., 
oma meresõidu ja -kaubanduse arengule andis 
ilmselt tõuke talupoegadele 1765. a. antud õigus 
müüa oma kaupu seal, kus nad seda soovivad. XIX 
sajandi keskel alustati laevakampade moodusta
mist, s.t. ehitati ühiselt kokkupandud rahadega 
kaubalaevu Lääne- ja Põhjamerel seilamiseks. Las
tiks olid põhiliselt puit, propsid (kaevanduste jaoks) 
ja tagasiteel mitmesugused kaubad Inglismaalt ja 
kontinendilt. 1865. a. ületas esimene Ahvenamaa 
laev, park "Preciosa" Atlandi. Oma lipu sai Ahvena
maa alles 1954, praegu soositakse selle kasutamist 
kaubalaevadel. 

Parklaev 'Pommera" on Marienhami au ja 
uhkus 

Marienhamni Läänesadamas on üks turistide 
tõmbenumbreid 1903. a. U. Reid & Co poolt Soti
maal Glasgow' lähedal Greenockis ehitatud nelja-
mastiline teraskorpusega parklaev "Pommern". 
1923. a. ostis Ahvenamaa suurreeder Gustaf Erik
son selle 95 m pikkuse, 13 m laiuse ning 50 m kõr
guse grootmastiga laeva, mis võis peale võtta kuni 
4050 i kaupa, Kreeka riigilt. Kreeka oli selle enda
le saanud seoses Saksa sõjalaevastiku laialijagami-
sega peale Esimest maailmasõda. 26—27-liikmeli-
ne meeskond pidi toime tulema purjedega, mille ko
gupind oli 3240 m , ja sellega tuldi toime. Kahe il
masõja vahel oli "Pommern üks kiiremaist nn. ni-
sulaevadest Austraalia ja Inglismaa vahel. 1932. a. 
oli tehtud rekordreis: Kopenhaagenist Port Victo
riasse Austraalias 75 päevaga. 1939. aastast jäi 
laev kodusadamasse ning 1952. aastal kinkisid 
õde-venda Eva Hohenthal ja meresõidunõunik Ed
gar Erikson laeva Marienhamni linnale. J a kuna 
ükski asi ei püsi paraja kõpitsemiseta, käib ka 
"PommernU" pidevalt töö. Igaüks, kes laeva läheb, 
võib näha siin või seal käsilolevaid töid. Purjed on 
purjekoides, purjekinnas ja -nõelad parasjagu kõr
vale pandud. Meie oludes muidugi mõeldamatu, 
kahju küll. 

Ehitada tüüpiline Ahvenamaa kuunar 
1989. a. "aeti vette" idee ehitada üks u u s tradit

siooniline Ahvenamaa kuunar. Veel on elav suurte 
puulaevade ehitamise traditsioon ja teada tehnika, 
kuid seda on vaja säilitada ka tulevastele põlvede
le. Initsiatiiv tuli laevaomanikult Bror Husellilt Ma-

rienhamnist, kes oli entusiastlikult toetanud juba 
1988. a. vette lastud "Albanuse" (esialgne 1904. a.) 
ehitamist. 

Idee võeti entusiastlikult vastu ja osaliselt saadi 
raha nn. rahva laevaomanike kompaniilt, AS-ilt 
Linden (Rederi AB Linden). Osanikke on ligi 3000. 
Enamik aktsiate omanikest on Ahvenamaalt, osa 
kuulub üksikisikutele, osa kaubandus- või töös
tusettevõtetele. 

«Linden» mais Travemündes . . . 
. . .augustis Ahvenamaa saares t ikus 

«Pommerni» purjed seilkois 

Projekt äratas tähelepanu ka väljaspool Ahvena
maad, tuues kaasa välismaiseid investoreid. Lisaks 
sellele on kaasa aidanud arvukalt sponsoreid j a an
netajaid. Ega see tähendanud, et kõik oleks prob
leemideta sujunud. Nagu ilmselt iga normaalse et
tevõtmise juures tekkisid siingi majandusraskused, 
näiteks Soome marga kõikumine sundis juba alus
tatud laeva üheks talveks "hibernatuseks". 

Eeskujuks võeti 1920. a. Marienhamnis ehitatud 
"Lindeni -nimeline kuunar, mis oli purjetanud 
1953. aastani. Jooniseid polnud säilinud, kuid ka
sutati maalide ja säilinud poolmudeli, samuti va
nade fotode abi. Ehitamist alustati 1990. a. suvel, 
kui raiuti maha kaarepuud. Sügisel alustati kaar
te eneste väljatahumist ja 1991. a. aprillis pandi 
maha kiil ning 1992. a. augustis toimus laeva pi
dulik vetteajamine. Laev ehitati Idasadamas (Öster-
hamnis) Lindenvarvetis. Ristiemaks oli Lill Lind
fors. Esmareis tehti 1993. a. juunis. Mastid on le
hisest. Selleks otstarbeks saadi puit kingituseks 
Kide läänist Kirde-Soomest, kus tsaar Aleksander 
II oli lasknud puud istutada, "et tulevikus oleks 
seal mastimets . 

"Lindeni" ehitamisel tehti 40 000 töötundi» kasu
tati ära 1000 männipalki, 4000 piiki, 50 000 lae-
vanaela ja 1000 liitrit tõrva, ballasti on 30 000 kg. 

Kui laev oli veel ehitusel, oli võimalik ehitusplat
sil töötegemist vaatamas käia. 

Laev ehitati ja klassifitseeriti vastavalt Det Nors
ke Veritase puulaeva-nõuetele. Ta on jaotatud nel
jaks veekindlaks sektsiooniks, igal neist eraldi ava-
riiväljapääs. 

Ta peaks jääma ujuvile ka siis, kui sektsiooni
dest kaks on vett täis. Tuletõrjevarustus on kaas
aegne, igas kajutis on sprinkleriseade ning sui tsu-
detektond. Tipptasemel on ka navigatsioonivahen-
did, laeval on uusim GPS- ning salelliitkommuni-
katsioonisüsteem. 

Mida see kolmemastiline kahvelkuunar endast 
kujutab? 

Pikkus 48 m 
Laius 8,6 m 
Süvis 2,8 m 
Mastide kõrgus 33 m 
Purjepinda 632 ruutmeetrit 
Masin 560 hj 
Kiirus max mootoriga 9,7 sõlme 
max kiirus purjes 17 sõlme 
Mahutavus brt 277 
Kajutid on 35 reisijale 
14 kahe inimese kajutit WC ja dušiga 
söögisaal 40 reisijale 
salong 15 reisijale 
Meeskonda kuulub 6—8 inimest. 

Mis selle laevaga peale hakata? 
Suveks plaanitakse kruiise Lääne- ja Põhjame

rel, talvel võib laev teha merematkeid ka Kariibi 
merel. 

1993. a. suvel võttis "Linden" kapten Henrik 
Karlssoni juhtimisel osa "Tall Ships Race'ist". 

Mullu suvel tegi "Linden" iga päev reisi Marien
hamni Västerhamni (Läänesadama) ja Osterhamni 
(Idasadama) vahel; ühe ennelõunal 10—14, teise 
pärastlõunal 15—19. 

Huviliste puuduse üle ei kurdetud. 

Epiloogi asemel 
Eesti merenduslool on palju ühisjooni Ahvena

maa omaga. On meilgi oma ajaloolised laevad ja 
nende fond asutatud, mida me neist kuulnud ole
me? Seda, et raha ei jätku. 

1952. aastal ehitatud "Vega" sai muuseumilae-
vaks 1. aprillist 1979, lipulaev "Suur Toll" on siin
mail olnud nüüdseks üle viie aasta. Allveelaev 
"Lembit" võeti Balti mere laevastikult üle. Endised 
NL mereväelased on selle laeva eest hästi hoolt 
kandnud nii nõukogude kui ka Eesti võimu all. 

"Tõllul" käies on olnud piinlikke momente kuul
des: "Siin pole jus t palju muutunud" ning, kui 
mõne kampaania käigus ettevõetud tööd üles luge
da, jääb üle vaikselt muud juttu teha. Vaene "Vega" 
on suhteliselt kindlalt varjul. Mere tehasesse igauks 
sisse ei pääse, et veenduda selle toreda ja meie me
remeeste poolt nostalgiaga meenutatava laeva loo
tusetus seisukorras. 

Raha ei ole? 
Seda pole kunagi ega kellelgi piisavalt. Aega on 

varem olnud piisavalt. Kui arvestada "Lindeni ehi
tamiseks kulunud töötunnid ühe mehe 8-tunnis-
teks tööpäevadeks, saaksime nii 20 mehe ühe aas
ta töö. Meie ajaloolistel laevadel on vähemalt 4 
meest kogu aeg palgal olnud. Vahis, et laeva liht
salt laiali ei tassitaks. Jäämurdjal ikka pidevalt üle 
kümne. Meremehed teavad, mida teeb vahimadrus 
või ükskõik kes vahis olijatest. Tööd. 

Ka materjale on nii ühele kui ka teisele laevale 
muretsetud, seega siis raha vist nagu oleks olnud 
ka? J a sponsoridki on aidanud. 

Äkki on kogu jõud läinud laevade ajaloo uurimi
sele? 

"Suure Tõllu" Soome-aastatest 1918—1922 ning 
lühidalt ta varasemast ja hilisemast elust kirjutab 
Soome Meresõiduameti üks osakonnajuhatajatest 
kaugsõidu kapten Seppo Laurell oma raamatus 
"Höyrymurtajien aika , mis on avaldatud 1992. a. 
"Soome Meresõiduameti Toimetiste" sarjas. Kõik. 

Reet Naber 

«Albanus» Kokari tollisadamas väljasõitu vormis
tamas 
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Rootsi on neutraalne riik 
Neutraliteeti kaitstakse 

hoolsasti, k a pruuni—hallilai
gulise laevastikuga. Eestis 
on neid laevu visiitidel käi
nud juba ü l e kümne, viimati 
oktoobri lõpul . 30. oktoobril, 
kui pühapäevasel jalutuskäi
gul pered seisid suure 
TCarlskrona" trepi juures 
vaatama pääsemise sabas, 
valvasid e s kaadri teisi laevu 
valgeis kedrides kadetid. 
Peäle vaatamiseks avatud 
"Karlskrona", millel helikop
tera kaasas , seisid Admirali
teedi basseinis veel **Ven", 
"Nämdö", "Köster", "Utö" ja 
"Kullen". 

Tutvus maksab nüüdis 
ajalgi. Teades, et Eesti mere
vägi ei l u b a merelehel "Kon
dori" sisemusse piiluda, tu
leb seda enam tänulik olla 
leitnant L a r s Gustaffsonile, 
kes tuttavaid huvilisi mööda 
''Külleni** treppe ja koridore 
juhatas n i n g laeva võimalusi 
lahkelt tu tvustas . 

Võimalused on suurepära
sed ja kadedustäratavad. See 
98 m p ikkune plastkerega 

klaasriidega kaetud laev on 
ehitatud Rootsis 80-ndate, 
lõpul . Et sõjalaev peab olema 
antimagnetiline, on kõik me
tallosad roostevabast tera
se s t , kaasa arvatud näiteks 
ankrukett — s e e on mõista
gi väga kallis. 4 Saksa päri t
o lu peamasinat on ümbritse
t u d vasktorudesse peidetud 
kaabliga, et kompenseerida 
masinate magnetvälja. Masi
naruumis on ka keskküte, 
õliseparaatorid ia heitvee 
puhas tusseadmed. v Tekil on "Boforsi" 40 m m 
suurtükid ia allveelaevade 
tõkestamiseks granaadiheit-

1' a d ning "Yamaha" mootoriga 
di re kummipaat. Suurtükke 

o n võimalik panna au to 
ni aatrežiim iie, et kaam e ra 
ab iga näiteks lennukit jälita
d a . 

Roolikambris on mõistagi 
moodsaim aparatuur , sh. so-
nar i t e jaoks vajalik võimalus 
mõõ ta laeva all eri sügavus
t e s veesamba soolsust, tem
peratuuri jms . Laeva manöö-
verdamisvõime on hea: võib 

Vasakpoolseim on «Kullen» 

Ülemist koid ehib kleebis 
«Ainuke tütarlaps pardal» 

sõita täiskäiguga kasvõi külg 
ees ning kohapeal ringi pöö
rata. 24-miiline radar ja lo-
kaatorid võimaldavad mää
rata mingi objekti, nt. heli
kopteri hetke asukoha ja lae
va kauguse sellest (meetri
tes). 

Koolikambrist allpool aset
seb juhtimiskeskus — laeva 
aju ja süda . Seal on raadio-
kabiin, sonarite kontrolli ek
raanid, videokaamera, mis 
võtab üles sonaripildi, kaa
mera, mis teeb radariekraa
nilt fotosid, seadmed, mille 
abil sünteesitakse saadud 
info n ing kantakse kaardile. 
Avastatud objektid on võima
lik automaatselt kaardile 
kanda. 

Veidi allpool on kitsuke 
mess, paraja suurusega 
kambüüs, meeskonnakajuu-
te ees sonarišaht ja nurgas... 
triikimislaud. Ajateenijate 

Huvilistele näidat i suur t halli «Karlskronat» 

kajutid on kitsukesed, ainu
ke naiskadett magab ülemi
ses kois. "Kullenil on 14 oh
vitseri ja 14 ajateenijat. 

On ruum, millest saab väl
j a lasta kergevarustuse 
tuukrid, 3 elektrigeneraatorit 
j a suur peaelektrikilp —: 
tähtsaim sõlm laevas. 

Ahtris on suur trumm 
pootsmani majapidamisega: 
it*asuu;used vaierid. konk

sud, poid ja kaks miniallvee-
laeva. Ka plastmasskett, mis 
tõmmatakse laeva alt läbi 
veendumaks, et seal pole 
miine. 

Videolt näidati, mida suu
dab "Kullen" ise ja mida ta 
silmad-käed — miniallvee-
laevad. Ent oodi "kollasele 
allveelaevale" palusime asja
tundjalt. 

Madli Vit ismann 

Lars Gustaffson näi tab roolikambrit 

Lugu "kollasest allveelaevast t f 

Möödunud aasta oktoobri
kuu viimastel päevadel kü
lastas Tallinna Rootsi sõja
laevade e s kaader. N a g u sel 
puhul ikka kombeks, lubati 
laevadele k a linnakodanikke. 
Vähemalt s e l korral oli mere
muuseumi rahvas t e is tega 
võrreldes peajagu pa remas 
seisukorras, sest miinitraa
leril "Kullen** teenis ohvitseri
na mees, kellega juba varem-
Ši kokku olime puutunud, 

ee professionaalne tuuker 
oli osa võ tnud meremuuseu
mi ja meie Rootsi koostöö
partnerite ühisuuringutest 
Eesti vetes. Olime k o o s käi
nud merel ja vee al l , ning 
nüüd oli Lars Gustaffsonil 
hea meel oma tuttavaid 
moodsal sõjalaeval v a s t u võt
ta. Sel l ih t sa l põhjusel oligi 
meremuuseumi rahval, all-
veeklubi "Vükar" sukelduja
tel ning ajalehe "Meremees" 
toimetajal võimalus näha 
tunduvalt rohkem, k u i see 
muidu võimalik oleks olnud. 

Moodsat tehnikat sõjalae
v a komandosillal, keskjuhti-
mispostis, masinaruumis j a 
muja l ei ole põhjust siin aja
l e h e veergudel tutvustama 
haka t a , seda peab ise näge
m a . Rääkida tahaks aga 
seadmest, mille juures kõige 
k a u e m seisti, mida igast kü l 
j e s t uuriti ja käega katsuti. 
S e e oli miniatuurne "kollane 
allveelaev". 

Loomulikult ei olnud tege
m i s t allveelaevaga selle s õ n a 
o t seses mõttes. Ehkki kollast 
värv i ja iseliikuv, on see all-
veerobot (Remote Operated 
Vehicle, lühendatult ROV) 
emalaevaga kaabli kaudu 
ühendatud. "Külleni" t rüm
m i s oli neid koguni kaks j a 
mere l leiavad nad kasuta
m i s t väga sageli. Kui sõjalaev 
o m a hüdrolokaatori abil 
m e r e põhjas mingi tundma
t u objekti avastab, saadetak
s e ROV seda lähemalt uur i 
m a . Aparaat on varustatud 
videokaameraga, kust värvi-

Niisugused need «kollased allveelaevad» ong i , t r ümmis 
muu pootsmani vara hulgas. 

Une pilt kaabli kaudu kesk-
juhtimispuldi ekraanile 
jõuab. Ekraanil on peale pildi 
veel andmed sügavuse kohta, 
kuupäev j a kellaaeg sekundi 
täpsusega, aparaadi piki- ja 
külgkalle ning kurss kraadi
des. Paindliku juhitavuse ja 
m anööverdusvõim e tagavad 
ROV kerel paiknevad seitse 
sõukruvi, mida operaator lae
va juhtpuldist üheainsa pisi
kese kangikese (joystick) abil 
käitab. 

Aparaadi eesotsast võib va
jaduse korral välja sirutada 
manipulaatori, mille abil saab 
teha lihtsamaid operatsioone 
või siis paigaldada leitud mii
ni j uu rde lõhkelaengu selle 
õhkamiseks. 

Meie erilist huvi .ROV vastu 
tingis asjaolu, et seda riista
puud tarvitatakse ü s n a laial
daselt mitme mereuuringu. 

15. detsembril oli Bekkeri 
sadamas natuke tavalisest 
pidulikum. AS Karcnilaevan-
dus ristis oma pukserit "Ris
to" ja praami BGI-1. Talituse 
viis läbi Meremisjoni pastor 
Jaan J a a n i , ristiema rollis oli 
oma töötaja Siiri Käpa. 

Aktsiaseltsi juha tuse esi
mees Rein Merisalu ütles, et 
tema peab ristimist väga olu
liseks. "Meil jäi "Viola 1" ris
timata j a temaga oli ü k s häda 
teise õtsa . Järgmised laevad 
olen ise ä ra ristinud, ja nen
dega senini õnneks midagi 
juhtunud pole. Soomest oste
tud "Risto" (ex "West") pidulik 
ristimine sai tehtud Meremis
joni pastori Jaan Jaan i poolt. 
Me lihtsalt ei leidnud teda va
rem üles." 

sealjuures ka allveearheoloo-
giliste tööde tarbeks. Neist oli 
ju t tu ka seoses "Estonia" 
vraki uurimisega. 

Enne sügavas vees tuukri
tööde organiseerimist on sa
geli vaja veenduda nende va
jalikkuses ja võimalikkuses. 
Sageli ei ole inimese saatmi
ne sinna, kuhu oleks hädas
ti vaja, otstarbekohane ega 
võimalikki. Näiteid võiks ot
sida üsna hilisminevikust, 
eks ole? 

Ka tänapäeval seisab me
remuuseum sellise probleemi 
ees. Naissaare lähistel lebab 
mere põhjas ilmselt väga hu
vitava, alles hilisminevikus 
avastatud laeva vrakk, mille 
uurimisega lihtsalt ei ole 
õigust mitte tegelda, kuid sü
gavus on seal sukeldujate 
võimaluste piirimail, võib
olla isegi natuke üle selle. 
Kui vraki vaatlused kinnita
vad esialgset prognoosi, tu
leks algatada pikaajalist rah
vusvahelist koostööd välis

partnerite osavõtul. Lähi
maid vaatlusi ei ole me aga 
paraku suutelised ise tege
ma, ehk kui, siis ainult suu
re riski peale välja minnes. 

Järelikult vajaksime me 
oma ROV-d. J a mitte ainult 
meie, vaid ka mitmed teised 
merendusametkonnad Ees
tis. Me teame, kust neid saab 
ja mis nad maksavad. Vaja 
oleks ühendada jõud nii ma
janduslikuks kui teadusli
kuks koostööks. Kuidas aga 
selleni jõuda, ei tea. Tihti on 
nii, et kel on võimalusi, neil 
puuduvad vajadused ja huvi. 
Neil, kel aga vajadus ja huvi 
olemas, puuduvad võimalu
sed. Ei ole vist raske ära ar
vata, millisesse kategoorias
se merearheoloogiaga tegele
jad kuuluvad? Vajaksime 
mitte sponsorlust, vaid asja
likke koostööpartnereid. 
Iseasi, kas kellelegi meid vaja 
on! 

Vello Mäss 

Pukser "Risto f t 

Reet Naber «Risto» õnnis tamine . Rein Merisalu foto 
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»» Rotermann' 
on Tallinki vastne ajaleht 

(toimetaja Piret Mäeniit). 
Meie katte sa t tus juhuslikult 
selle teine number — oli 
"CorbiereT viimasel reisil 
laevas tasuta saadaval. Nii et 
mõeldud paistab uus väl
jaanne olevat nii reisijaile kui 
oma inimestele. 

Uks veerg on "Tallinki" 
ajaloost; teisal meenutavad 
möödunud viit aastat firma 
"veteranid". Ulo Kõllo, Heiki 
Lindpere ja Enn Rohula suu 
läbi valgustatakse "Eminre" 

minevikku ja tulevikku. Jut
tu on veel tiiburlaevadest tal-
vekorteris, samuti üldisemat 
laevandusalast infot. 

Meremisjoni assistent 
Lauri Soone selgitab oma or
ganisatsiooni mõtet ja tege
vust. 

Kõik see on u u s ja huvitav 
eelkõige reisijaile; omade tar
vis on uue (juhtiv)töötaja pu
diga tutvustus. 

Leht on neljaküljeline, 
heal valgel paberil. Osa lugu
de allkirjadeks on nimemar-
Sid, osal pole neidki; ka foto-

e autorid on nimetamata. 

Impressumis lubatakse kord 
kuus ilmuma hakata. 

* * * 
"Kotermanni"-lehe esime

se numbri saime muidugi 
kohe, kui palusime. Siin sea
takse lehele selge eesmärk: 
anda oma enam kui tuhan
dele töötajale kõikvõimalikku 
informatsiooni ettevõtte tule
vikust, igapäevast j a minevi
kust täpselt, moonutamata 
kujul, lisaks südamelt ära 
funktsioon — ning seda mit
te ainult ülemuste hääleto
runa. Kohe antakse ka fir-
maajalooline spikker, et iga 

töötaja mõistaks oma ettevõ
tet kellele tahes tutvustada. 

Esimene lehenumber ongi 
õige sisukas. Ju t tu on looda
vast turundusosakonnast ja 
personaliosakonna tegevu
sest ning Tallinkist turismi
messil; refereeritakse ka 
"Eminre" juhatuse oktoobri-
kuiseid otsuseid. "Balanga 
Queenilt" on suvine fotore-
portaaž. Selgeks tehakse ka 
kotermanni kui niisuguse 
olemus. Sümpaatseid tüki
kesi on võetud omaaegsetest 
ajakirjadest "Laevandus" 
ning koguni Carl Robert Ja 
kobsonilt ("Mere tee on vanal 

ajal rikkuse tee olnud j a on 
seda praegu veel".) Hää on 
pressi- ja reklaamiluni Enn 
Kreemi a ruüus Estonia" 
huku järel eesti meremeeste 
kallal keelt j a sulge teritanud 
kodu- ja välismaisest ajakir
jandusest . ("Mõne kange 
süüdistaja ja paikapanija 
kokkupuuted veega piirdu
vad paari käiguga üle Ema
jõe, sedagi silda mööda.") 
"Rahvasuust väidetakse pärit 
olevat telekava ehk ""Balan
ga Queeni" telepurk". Hea 
suu sel rahval. 

Mari Vamba 

Meie teeme ajatehte — xvuet aastat endiseCt 
Mullu suvel täitus 

ajalehel viis aastat, 
sügisel toimetuse prae
gusel koosseisul. Möö
dunud aastalõpp oli mei
le juba kuues. Tollel, 
1989/90. aasta vahetu
sel said alguse tradit
sioonid ( mida oleme jär
ginud tänini._ Viis aas-
talõppu on kõneks olnud 
veeteede ameti saavutu
sed, kuuendat korda kir
jutas aastalõpumõtisk-
luse Vello Mäss. On lae
vandus juhtide aastalõ
pu- qa sadamajuhtide 
aastaalguse intervjuud. 

1990. aastal said al
guse mitu suurema tähen
dusega merendusüritust, 
kui seda tollal märgata 
oskasime. Praegu tun
dub, nagu oleks Stock-
holmi-liin täiesti en
dastmõistetav, samuti 
kui järjest tihenev Hel-
sinki-liiklus. Suvel 
sõitis kiirlaevu mit
mest sadamast, talveks 
tõsteti need kaile. 
Esimene üritus, mil

lest algas tõlkelehe 
"Eesti Meremees" tõus 
võrdväärsena tollase 
'Morjak Estonii" kõrva
le, oli eesti keeles 
toimunud pressikonve
rents "Tallinki" liini-
lesaatmise puhul 8. jaa
nuaril 1990. 31. mail 
tutvustati "Heita" tii-
burit "Sinilind" enne 
esimest Helsinki-reisi. 
17. juunil sai alguse 
Stockholmi-liin. "Tol 
aastal alustatud kolm 
suunda — võimaluste arvu 
kasv Helsinki-liinil, 
tiiburid ja Rootsi-liin 
— on tänaseni püsinud, 
kuigi laevade ja firma
de nimed on võib-olla 
muutunud. 

Rublaaegses Eesti Va
bariigis, 1991/92. aas
ta vahetusel tabas põhi
mõtteline muutus meie 
toimetustki: Eesti Me
relaevanduse "Eesti Me
remehest" sai merendus-
firmade ühisjõul väl
jaantav "Meremees". 
Kuigi mõned sponsorfir
mad on olekut ja nime 
ning juhtkondagi vahe
tanud, on toetus ajale
hele olnud püsiv ja või
maldanud nähtavasti 
kõige raskemast ajast 
läbi tulla. Nii arvama 
sunnib see, et tol ajal 
kadusid rahapuuduse 
tõttu kõik teised meren
dus väi j aanded, niihästi 
"Robak Estonii", "Mors-
koi Ekspress", "Morjak 
Estonii" kui ka "Eesti 
Kalandus". Püsima jäi 
vaid "Purjetaja", mis on 
nüüdseks "Hommikulehe
ga" leivad ühte kappi" 
pannud. Ent tänavu on 
ilmunud uued merendusa-
jalehed "Kaluri Leht" ja 
"Rotermann", tõsi, üli-
väikeses mahus. Esimest 
annab välja Kalaamet, 
teist "Eminre-Tallink". 
Moodi on läinud pres

sisekretärid — väljast-
goolt vaadates kui suu-
orv, et midagi peale 
teabeagentuuridele poe
tatud viimseni lihvitud 
lausete asutusest-ette-
võttest välja ei pää
seks. Sest vastates mil
legi uue kohta esitatud 
või valusale küsimusele 
pressisekretär kas ei 
tea või ei ütle. 

Mullusügisene laeva-
hukk, mis väikeses Ees
tis , kus "kõik tunnevad 

kõiki", raputas tervet 
ühiskonda, ei möödunud 
jälgi jätmata kindlasti 
ühestki meremehest. 
Ajal, mil igaüks põdes 
kaotusvalu hukkunud lä
hedase, sõbra, töö- või 
koolikaaslase pärast, 
seisis kõigi ees ühesu
gune küsimus: jätkata 
meresõitu või mitte. Kui 
jätkata, siis mille ni
mel? Ja kas tekkinud 
hirm on mööduv või jääb 
valdavaks. 

Trotsi tekitasid samal 
ajal vallandunud sol
vangud Eesti meremeeste 
aadressil, mida nii ke
nasti seletas oma esine
mises Rootsi TV-s lahti 
president Lennart Meri: 
Eesti meremehed saadeti 
Vaiksele ookeanile, 
Põhja-Jäämerele ja ise
gi Kaspia merele. Nii et 
rootslaste meelest ei 
olnud siin mingeid ees
ti meremehi. Ning ajal, 
kui eesti soost kaptenid 
ja tüürimehed leidsid 
tunnustust Kamtšatkal, 
kujunes rootslastel ar
vamus, et polegi olemas 
mingeid eesti meremehi 
ega meresõidu-prakti-
kat. 

Solvuda võib ka kodu
maise (põhjendamata) 
kriitika peäle. Kuigi 
sügisest alates teavad 
kõik Eesti ajakirjani
kud, mis on visiir,"ramp 

talõpunumbrist, et 
"Estline pani ülepea
kaela Tallinn—Stockhol
mi liini sõitma "Mare 
Balticumi". " Ent loetu 
muutus naljakaks pärast 
eelmise päeva "Rahva 
Hääles" ilmunud teise 
ajakirjaniku põhjalikku 
kirjeldust ümberehitus
test "Mare Balticumil", 
milles kirjas: "Enne 
Tallinna—Stockholmi 
liinile asumist ehitati 
alus Turu laevaremondi
tehases põhjalikult üm
ber. /.../ Remonditööd 
läksid maksma 3,8 miljo
nit dollarit." Ka esime
sena mainitud kirjatüki 
autor möönab paar lõiku 
hiljem: "Eesti mereme
hed on merd sõitnud ja 
jäävad merd sõitma võõ
ra kadedusest või üle
kohtust hoolimata," 
kuigi on ise paar lau
set varem ülekohut tei
nud. 

Seega poleks meremees
tel maksnud ajalehe ämb
risseastumist väga tõ
siselt võtta: suurema
tes toimetustes võib 
kergesti juhtuda, et üks 
ei tea, mida teine pa
rasjagu teeb, ehk: see
kord oli aastalõpulehte 
tehtud ülepeakaela. 

Seda ei juhtu üksnes 
siin. "Expresseni" 10. 
novembri eriväljaanne 
"Estonia" hukust ei 

e. aparell ja veekindel paista teadvat tolleks 
ajaks juba legendiks 
korrutatud kahest kap
tenist, vaid teatab süü
dimatult Toomas Silda-
milt laenatud foto all
kirjas: "Kapten Arvo 
Andresson on mures, et 

vahesein, ei piisa sel
lest meremeeste tööle 
hinnangu andmiseks. Nii 
solvusid "Mare Balticu
mil" kuu aega Naantalis 
remondis olnud, kui lu
gesid "Rahva Hääle" aas-

"Estonia" on peaaegu 
tunni hilinenud. Seepä
rast otsustati kasutada 
halva ilma tõttu kõiki 
nelja Saksa masinat. 
Pildil seisab ta' koos 
praktiseeriva tüürimehe 
Avo Pihtiga." Ja tõesti, 
tuletorjeoppuse ajal 
tehtud fotol on kapten 
Andresson vormis, kap
ten Piht aga mitte. 

On meilgi üht-teist 
juhtunud. Näiteks pii
rivalvurid, kes lehe 
monteerimise ajal eksi
kombel ümberpööratud 
fotol kannavad püssi va
sakul õlal. 

1994. aastal ilmus 204 
ajalehekülge "Mere
meest", ehk 51 4-külje-
lise "Kotermanni" või 
"Kaluri Lehe" mahus, si
saldades 1275 masina-
kirjalehekülge teksti 
ja 379 fotot. Igaüks 
meist on kirjutanud roh
kem kui veerandtuhande-
leheküljelise raamatu
täie ajaleheteksti, mis 
aja möödudes muutub me-
rendusajalooks. Ka fo
tod, mis (peale ajaloo
liste) on meie toimetu
ses tehtud. 

Loodame alanudki aas
tal püsida oma teemani-
šis, ilmutades niihästi 
seda, mis pole teistele 
ajakirjandusväljaannete 
le kättesaadav ning lei
des ruumi sellele, mis 
suuretiraažilistes aja
lehtedes n.-ö. serva 
taha jääb. 

Head lugemist! 

Tõinetus 

Tondiloss pealinna peaväljaku ääres 
Sageli küsitakse, mis prae

gu merekooli vanas majas 
sünnib. Mitte midagi ei sün
ni: maja ei köeta, vesi on kin
ni keeratud, õuepoolse ukse 
ees on tabalukk, paraadukse 
ees seespool zdorovqja palka. 
Temperatuur majas oli alla 
nulli. 

Kui väljas aasta lõpul su
laks läks, hakkasid aknad 
higistama ja seniste valdaja
te mureks lõhkes pööningul 
vee toru. 

Ühes trepikojas töö siiski 
käib. Ärklikorruse uksel on 
silt "Salong": meditsiiniabi, 
juuksur, kosmeetika, mani
küür, pediküür, kõrvarõnga 
augud. Koridoris istusid aas

ta viimase tööpäeva õhtulgi 
ootajad ukse taga, millel silt 
"Professor Albert Stepanjan". 
Juuksuri tel ei paistnud 
kliente olevat, aga meditsii
niabi poolel oli samuti oota
jaid, seinal hambaravi hin
nakiri. Toas, mille uksel silt 
"Perevjazotšnaja", istus pere
naine (aktsionär, nagu juha
tati) ja kurtis, et tervelt 3000 
krooni on kulunud elektri 
peale. Umbes 10 000 kW, ega 
seda kümnekonna ruumi 
kohta olegi palju. Sellest hoo
limata oldi saabastes-kamp-
sunites, olemasolevad elekt-
ririistad ruume soojaks ikka
gi ei küta. 

Aeg-ajalt võib kedagi õuel 
autode., kallal kõpitsemas 
näha. Üks proua avab ja su
leb väravat ja uksi ning noiab 

Merehariduskeskus on taandunud õuele ja varavamaja-
kesse. 

majapidamisel silma peal 
(kuuldavasti 1. veebruarini). 

Eesti Merehariduskeskus, 
kellele anti karm käsk sügi
sel kiiresti välja kolida, ei 
jaksa muidugi nii suure tüh
ja maja kütteraha maksta, 
seetõttu keeratigi küte kinni. 
Ega taheta ka praegusest 
koolimajast nii kaugel asuva 
hoone eest vastutada, peale
gi kui seda kasutada ei saa. 

Rektor Valdur Areti sõnul 
ei tahtnud linnavõimud re-
montivajavat maja ilma re-
mondirahata vastu võtta. 
Siis proovis maja ühepoolse 
üleandmisaktiga üle anda. Ei 
mõjunud seegi. 

Aastalõpu veeavarii kiirus
tas otsustajaid nähtavasti ta
gant. Möödunud nädalal lu
bas Tallinna Kesklinna hari
dusosakonna juhataja ase
täitja Vahur Remmel maja 
kütma hakata, et see sootuks 
ei rikneks. Ent alles pärast 
seda, kui merehariduskes
kus maja lõplikult üle annab, 
st. värava väljastpoolt suleb. 
Kevade poole hakatakse ta
sapisi ka remonti tegema, 
linna rahaga. 

Asjasthuvitatu pilguga väl
jakolimist vaadates ja uue 

se jooksul mitugi korda hari-
dusametkondade kemplemi
si kiruda: "Nojah, täieline 
Eesti Vabariik." 

Ent Estonia puiestee maja 
polnud merehariduskeskusel 
ainus, mil soodne asukoht. 
Hoolimata sellest, et Karu tä
nava koolimajast tuleb välja 
kolida kutsekool, mis kavat
seti 
le. 
nava majad koolilt ära võtta. 
See, milles praegu asub piiri-
valvekool, oli varem elumaja. 
Kas on alusetu kuuldus, et 
see kavatsetavat ümber ehi
tada prominentseteks korte
riteks? 

Täieline Eesti Vabariik il
mutab end aga BNSi teates 
11. jaanuari "Postimehes". 

eti paigutada Endla tänava-
:, ähvardatakse ka Endla tä-

Nimelt kavatseb pankroti
haldur firmalt "Koneston" 
1991. aastal saadud 14 mil
jonit rubla ja 1992. aastal 
saadud 1 miljon rubla nüüd 
merehariduskeskuselt rendi 
ettemaksuna tagasi nõuda. 
Tollase kursi järgi olevat see 
200 000 dollarit... 

Tänavu peaks veel mäleta
tama 1992. aasta rublasid — 
neid küll vaevalt keegi alles 
hoidis. Pigem osteti selle eest 
midagi koolile vajalikku. Tä
navu tagasinõu tavad dolla
rid peaksid aga tulema me
rehariduskeskuse ülalpida-
misrahale lisaks riigieelar
vest, st. maksumaksja tas
kust. 

Madli Vi t ismann 
Isi Trapido fotod 

pererahva tulekut oodates Haridusametnikud ootavad, millal merehariduskeskus vä-
jõudsime pika ja külma sugi- rava lõplikult suleb. 
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«Meremehe» tellimine 

Kodumaal 
Neile, ke s pole j õudnud eelolevaks aastaks «Mere

meest» tellida, p a k u m e täiendava võimaluse toime
tuse k a u d u . Te l l imish ind k o o s post ikuluga o n 1 0 0 
krooni , m i s tuleb saa ta aadressil: 

EEOOOl Tallinn, P ikk 7 0 
Ees t i M e r e m e e s t e Liit 
«Meremehe» t e l l i m u s 

Välismaale 
Kui makstakse Eestis , o n a a s t a t e l l i m u s e h i n d 

Euroopasse 2 5 0 krooni , m u j a l e 3 0 0 krooni. 
Kui makstakse välismaal, p a k u b tellimisvõimalu-

se AS Rahvusvahel ine Ajakirjanduslevi (Subscription 
International Ltd.). Se l juhul o n hinnad järgmised: 

Euroopasse 4 1 $ 
m u j a l e 4 7 $ 
Tasuda võib krediitkaartidega: Visa, Mastercard, 

Access, American Express. Sell isel juhul o n vaja tea
da kaardi numbrit, kehtivusaega, kliendi aadresss i 
ning kaardiomaniku nime ja aadress i (kui on erine
vad kliendi nimest j a aadressist). Tšekk peab o lema 
vä l j a s t a tud Subscription Internationali n imele USA 
dollarites või m u u s konverteeritavas valuutas. 

Tellimused võib saa ta 
faxil + 3 7 2 6 3 9 7 0 6 9 või aadress i l : 
«Meremees» S u b s c r i p t i o n s Department 
Subscr ipt ions In ternat iona l Ltd. 
A k a d e e m i a t e e 2 1 G 
E E 0 0 2 6 Tallinn 
ESTONIA 
tel. + 3 7 2 5 2 4 7 8 3 2 

Head Cugemist! 

18. detsembril peeti Harku 
puhkekeskuses Eesti lipu all 
sõitvate reisilaevade mere
meeste pidu. Peokorraldaja 
oli seekord "Mare Balticumi" 
laevapere, järgmisteks kor
dadeks antakse teatepulk 
edasi. Korraldajad olid üüri
nud kena peomaja, toonud 
kohale söögid, joogid ja muu
sika. Kõiges muus loodeti 
iseteenindamisele. 

Lõbus pidu lõppes paar 
tundi peale südaööd. Arvati, 
et edaspidi võiks niiviisi ku
juneda reisilaevade mere
meeste klubi. Inimesed saak
sid merelt tulles teiste laeva
de vabade meeskonna
liikmetega kokku. Oleksid 
niihästi saun kui ka tants — 
koht, kus istuda ja lõõgastu
da ning arvamusi vahetada. 

Madli Vitismann 

Ise tehtud 

RE Tallinna Sadam 
sadamates seisid 

16. jaanuaril: 

Kõik tuli otsast lõpuni ise teha. Et seejuures ka natuke 
tsirkust tehti, käis peomeeleolu juurde. 

Kes meil käivad 
Keskl inna s a d a m a s 

'Mahtra" (Eesti l ipuga) — last ib pa
berit 

'Iida" (Eesti) — las t ib a lumi in iumi 
'Kolgujev" (Vene) — las t ib t erase su

l a t a m i s e k s vajal ikke l i sande id 
'Košice" (Malta) — las t ib suuri 

(20 t) m a l m i ja raua p l o k k e 
"La B o h e m e " (Küprose) — las t ib am-

mooniumfos faa t i 

Kopli s a d a m a s 
'Henderika Klein" (Saksa) — loss ib 

k e e m i l i s i ü h e n d e i d anoodide 
t o o t m i s e k s 

Reid i l oo tavad "Oxelösund"; , r Volgo-
Balt" ja "Vig". 

Muuga s a d a m a s 
"Bal t i i sk i -58" (Vene) — last ib am-

m o o n i u m f o s f a a t i 
"Volgo-Balt 2 1 1 - (Vene) — last ib ki

v i s ü t t 
"Evgeni Kvi tkovsk i" (Poola) — las t ib 

paberit ja pappi 

Paldiski s a d a m a s 
"Volgo-Balt 2 4 6 " (Vene) — last ib va

narauda 

TALLINK 
A fbb/non 

ESTLINE 
€ p AS ESAGENA Ltd 

ScanTrans 

^-TERMINAAL 
^2ÄŽk inreko 

MEREAQENTUUR SHIPS AGfcNCY ESTMA^S&S 
Eesti Merelaevanduse laevade asukoht 

16. jaanuaril: 

"ELMAR KIVISTIK" — Saudas 
"ALEKSANDER ABERG" — teel Balboast Dalia-
ni 
"PAUL KERES" — Durbanis 
"KRISTJAN PALUSALU" — teel Kambarist 
Point Comforti 
"GUSTAV SULE" — tee l Dunkerque'ist Beirasse 
"ALEKSANDER KOLMPERE" — teel Rostoc
kist New Orleansi 
"HAAPSALU" — teel SavanmuVst New Yorki 
"VILJANDI- — teel New Yorkist Peterburi 
"RAKVERE" — Helsinkis 
"NARVA" — Miamis 
"VALGA" — teel Manzanillost Punta Arenases-
s e 
"KEILA" — Skikdas 
"KUNDA" — teel Vittoriast Bilbaosse 
"KADRINA" — teel Söderhamnist Jeddah'sse 
"PALDISKI" — Sao Fransisco do Sulis 
"LOKSA" — teel Empedocle'ist Göteborgi 
"MAHTRA" — Tallinna Vanasadamas 

Neile, kes ootavad... 
• 

"SOMPA" — Kandlas 
"KEHRA" — San Pedros 
"AEGVIIDU" — teel Amsterdamist Tallinna 
"KUIVASTU" — Suezis 
"KUUSALU" — Moerdijkis 
"PARILA" — Banjulis 
"RAKKE" — Mangalore^s 
"VALKLA" — teel Mänttyluottost Laem Cha-
bangi 
"PIHTLA" — teel Ventspilsist Fortalezasse 
"ORJAKU" — Madrases 
"NAISSAAR" — Peterburis 
"VAINDLO" — teel Rizeh'st Antwerpeni 
"FRISOHAVEN" — teel Algiers'ist Bordeaux'sse 
"MUHU" — teel Vallettast Antwerpeni 
"ABRUKA" — teel B o u l o g n e s Nouakchotti 
"VILSANDI" — Alexandrias 
"KAPTEN KONGA" — teel Felixstowe^st Stock
holmi 
"KAPTEN VOOLENS" — teel Antwerpenist Hel
sinkis se 

"MEHAANIK KRULL" — teel Helsinkist Ant
werpeni 
"KESSULAID" — teel Rotterdamist Dramme-
nisse { 
"VIIRELAID" — Hamburgis 
"MANILAID" — teel Tallinnast Rotterdami 
"SUURLAID" — Tallinna Vanasadamas 
"HEINLAID" — teel Rostockist Tallinna 
"PAKRI" — teel Pärnust Keadbysse 
"ANGYALFJÖLD" — teel Tallinnast Szcze-
cini 
"AEGNA" — remondis Loksal 
"KABALA" — teel Norrköpingist Sevillasse 
"MOHNI" — teel Avilesist Göteborgi 
"RAPLA" — teel Amsterdamist Holmsundi 
"TORMA" — Aveiros 
"SOODLA" — Kaliningradis 
"KLOOGA" — teel Cagliarist Zeebruggesse 
"TRANSESTONIA" — Ärhusis 
"ELBLAG" — Tallinnas Muuga sadamas 
"DONATA" — Tallinna Vanasadamas 

Väljaandja 
Eesti 
Meremeeste Liit Järgmine number 

ilmub 
veebruaris 

Arvutiküljendus: Vello Lind ja Väino Trumm, montaaž: Merle Pihlakas. 

Toimetuse postiaadress: 

EEOOOl Tallinn, 
Pikk 70, "Meremees" 

«PrintaU» 

Tellimuse nr. 281 
Toimetaja 

MADLI VITISMANN 

Toimetusel on praegu ainult postiaadress. Kui soetame mobiiltelefoni, teatame järgmises lehes ka selle numbri. 


